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یک کارشناس انرژی گفت: ایران در حال حاضر در حدود 

یک میلیون بشکه در روز نفت خام صادر می کند که کارشناسان 

انتظار دارند تا پایان سال 2022 یک میلیون بشکه دیگر 

هم ایران صادر کند و به دو میلیون بشکه در روز برسد. این 

میزان صادرات علاوه بر حدود پنجاه میلیون بشکه نفت 

خامی است که بر اساس گزارش ها؛ به صورت شناور روی 

نفت کش ها در دریا انبار کرده است.

محمود خاقانی ، درباره صادرات نفت ایران به متحدان 

غرب در شرق اظهار داشت: وقتی که صحبت از تحریم های 

آمریکا و اروپا می شود این نظریه در اذهان مطرح است 

که غرب با ایران دشمن است و ایران هم با غرب دشمن 

بوده و نگاه به شرق دارد. اما واقعیت این است که غرب 

در شرق هم دوستان وفادار دارد. وقتی غرب نفت ایران 

را تحریم می کند، شرق هم نمی خرد. در میان شرقی ها 

حتی چین روابط بانکی با ایران را محدود کرد و نفت 

ایران را با نام دیگری تحت عنوان دور زدن تحریم ها وارد 

می کرد. اما پیشرفت روند مذاکرات وین چین را متقاعد 

کرد که اعلام کند در دی ماه 1400 از ایران نفت وارد کرده 

است. برخی اینگونه نظر دادند که چین به آمریکا ثابت 

کرد که تحریم ها را شکسته اما دیگران معتقدند که به طور 

پنهان بین چین و آمریکا توافق بوده است که آمریکا علیه 

چین کاری نکند. وی با بیان اینکه بنا به گفته مسوولین 

در طول سه سال اخیر ایران بیشترین حجم نفت خام را 

به مشتریان تحویل داده و پول نفت فروخته شده را هم 

گرفته است، افزود: اگرچه درباره چگونگی و جزییات 

توضیحی داده نشده است. به طورکلی باید قبول کرد 

که بیشترین حجم نفت صادراتی ایران در شرق به چین 

تحویل داده شده است و در آذرماه 1400 حجم صادرات 

نفت خام ایران به حدود روزی یک میلیون بشکه رسید. 

این در حالی است که اکثر شرکت های حمل ونقل نفت 

خام و بیمه به دلیل همراهی با تحریم های آمریکا در شرق 

از حمل و یا بیمه نفت خام صادراتی ایران خودداری 

می کنند. این یادآوری ضروری است که پس از توافق 

برجام در سال 1394 )2015 میلادی( صادرات نفت 

خام ایران به روزانه دو و نیم میلیون بشکه رسید تا اینکه 

در سال 1397 )2018 میلادی( دولت ترامپ اعلام 

کرد در برجام سر آمریکا کلاه رفته و از برجام بیرون رفت و 

تحریم های جدیدی را علیه ایران تعریف کرد.

این کارشناس بین الملل حوزه انرژی با اشاره به تمایل 

واردات نفت خام ایران توسط ژاپن، کره جنوبی، هند و 

بقیه متحدان غرب در شرق تصریح کرد: درحال حاضر 

میلیاردها دلار پول نفت خام ایران نه فقط در غرب که 

درکشورهای متحد غرب در شرق نظیر کره جنوبی به 

گروگان گرفته شده و حالا که پیام های مثبت از وین مرتبط 

با برجام به گوش می رسد متحدان غرب در شرق خواهان 

واردات نفت خام از ایران شده اند. اما قصد دارند که به ازای 

باز پرداخت پول های مسدود شده ایران آنطور که برخی از 

گزارش ها نشان می دهد، باتوجه به برخی تمایلات ابراز 

شده در تهران پول نفت را با کالاهای مختلف تهاتر کنند. 

شرکت های کره جنوبی نظیر ساموسونگ نیز تبلیغات 

برای بازگشت به بازار ایران را  شروع کرده اند.

وی با اشاره به وضع ایران در صورت بازگشت به بازار نفت 

گفت: در حال حاضرمشتری اصلی نفت ایران، چین 

است که نفت دریافت و کالا می دهد. به قرار معلوم ایران 

در حال حاضر در حدود یک میلیون بشکه در روز نفت 

خام صادر می کند که کارشناسان انتظار دارند تا پایان 

سال جاری مسیحی 2022 یک میلیون بشکه دیگر هم 

ایران صادر کند و به دو میلیون بشکه در روز برسد. این 

میزان صادرات علاوه بر حدود پنجاه میلیون بشکه نفت 

خامی است که به قرار برخی از گزارش ها ایران به صورت 

شناور روی نفت کش ها در دریا انبار کرده است. بنابراین 

می توان گفت که ثروت زیادی را ایران در حال عرضه به 

بازار و درآمد ارزی کلانی می تواند داشته باشد.

شمارش معکوس برای طلای سیاه ایرانی

بوی عیدی، بوی نفت 

تنفس دلار
*دکترعليپاکبازخسروشاهي

شـاخص بـازار ارز بـه نزدیکـی مـرز دو کانـال 25 و 2۶ هـزار 

تو مانی بازگشـت. پس از کاهش قیمت مشـاهده شده در نرخ 

دلار طی 2روز ابتدایی هفته جاری این ارز توانسـت با متوقف 

کردن ایـن روند کاهشـی، فضـای تنفسـی بـرای معامله گران 

ارزی بـازار تهران بـه وجود بیـاورد. ایـن درحالی اسـت که در 

ایـن هفتـه اخبـار متفاوتـی حـول محـور مذاکـرات هسـته ای 

ایـران و قدرت هـای جهانـی منتشر شـد.

چند روز گذشـته بود که چند نفراز فعالان رسـانه های داخلی 

در شـبکه های اجتماعـی خـود خـر دادنـد کـه وزارت خارجه 

دستوری مبنی بر معرفی خرنگار جهت اعزام به وین و مخابره 

اخبـار توافق هسـته ای جدید، به رسـانه های مختلـف داخلی 

صادر کرده اسـت. اما این خر که می تو انسـت نشانگر قطعی 

شـدن نتیجه دور هشـتم مذاکرات هسته ای باشـد در ساعات 

میانی دوشـنبه گذشته تکذیب شـد. با این حال جمع کثیری 

از فعـالان اقتصـادی بـر ایـن باورنـد کـه انتشـار ایـن اخبـار و 

وجـود زمزمه هایـی از قطعـی شـدن حصـول توافـق هسـته ای 

در روز هـای آینـده می تواند حاکـی از انتظارات مثبـت جامعه 

و بـازار نسـبت بـه رونـد دور جدیـد مذاکـرات رفـع تحریم ها و 

در نتیجه آن بهبود نسـبی شرایط اقتصادی کشـور باشـد.

تحلیلگـران و کارشناسـان بـازار ارز تهـران امـا در واکنـش بـه 

روند قیمتی شـاخص بازار ارز در روز دوشـنبه، افزایش قیمت 

صورت گرفته در ایـن روز را با تحرکات دلار در سـه کانال 2۶، 

27 و 28 هزار تومانی مقایسـه کردند. این افـراد بر این باورند 

کـه بـا مشـاهده رونـد قیمتـی ایـن ارز در سـه کانـال مذکـور 

می توان دریافت کـه تنفس روز گذشـته دلار واکنـش طبیعی 

اسـکناس آمریکایـی به کانال شـکنی روز هـای ابتدایـی هفته 

بوده اسـت. چرا کـه در دیگـر کانال شـکنی های ایـن ارز طی 

دو مـاه اخیـر نیـز بـازار ارز شـاهد افزایـش قیمت هـای اندک 

پس از عبـور از مـرز هـر کانال بوده اسـت.

دوشـنبه گذشـته توسـط چنـد نفـر از فعالان رسـانه ای کشـور 

شـایعاتی مبنـی بـر دسـتور معرفـی خرنـگار وزارت خارجه به 

رسانه ها جهت همراهی با امیر عبداللهیان، وزیر امور خارجه، 

در سـفر پیش روی ایـن مقام مسـوول به وین منتشر شـد. این 

شـایعات کـه می توانسـت خـر از قطعیـت حصـول توافـق در 

روز هـای آتی را داشـته باشـد البته ایـن خر توسـط چندی از 

منابـع مطلـع تکذیـب شـد. براسـاس ایـن تکذیبیه وزیـر امور 

خارجه هفتـه بعد برای دیـدار و رایزنـی با مقامات چند کشـور 

آفریقایـی عـازم قـاره آفریقا خواهد شـد.

از سـوی دیگـر نیـز میخاییـل اولیانـوف، مذاکره کننـده ارشـد 

روسیه در دور هشتم نشست های ایران و گروه 1+4، طی پیامی 

توییتری اعلام کرد: به نظر من، توافق تا پایان فوریه )حداکثر 

هفت روز آینده( نهایی می شـود. کارشناسـان سیاسی-ارزی 

بـازار تهران نیـز با بررسـی اخبـار مذکـور از شـمارش معکوس 

بازار ارز برای شروع روند های کاهشی مرتبط با حصول توافق 

هسـته ای سـخن گفتنـد. هـر قطعـه سـکه امامـی نیـز در این 

هفته بـا 30 هزار تومـان افزایـش قیمت بـه رقـم 11 میلیون و 

800 هزار تومان رسـید.
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 »انرژی هسته ای 
حق ما یا عقل ما؟! «

دکترهاشماورعی-استاددانشگاهصنعتیشریف
اخیرا بحث توسعه انرژی هسته ای در کشور بالا گرفته و 
برخی مقامات اعلام کرده اند که باید سهم انرژی هسته ای 
در سبد انرژی الکتریکی کشور به میزان قابل توجهی 
افزایش یابد. اظهارنظرهایی که مطابق معمول فاقد هرگونه 
پشتوانه کارشناسی بوده و به دلیل فقدان شفافیت شائبه 
سیاسی کاری را در جامعه تقویت می کند. انرژی هسته 
ای یکی از راه کارهای تولید برق بوده و کشورها به میزان 
متفاوت از آن استفاده می کنند. در سال 2020 میلادی، 
حدود 4٪ از انرژی الکتریکی مصرفی جهان از منابع 
هسته ای تامین شد و فرانسه با تامین 70٪ برق مورد 
نیاز خود از طریق نیروگاه های هسته ای بیشترین سهم 

را در جهان داراست.
ازنظر اقتصادی به جز موارد خاص به هیچ وجه نمی توان 
ادعا کرد که تولید برق هسته ای مقرون به صرفه است بلکه 
طبق آمار بین المللی هزینه تولید هر مگاوات ساعت برق 
هسته ای سه تا چهار برابر انرژی بادی و خورشیدی است. 
اخیرا رییس سازمان انرژی اتمی اعلام کرده است که مزیت 
نیروگاه های اتمی به ارزش افزوده آن است و تاکنون صرفه 
جویی شش میلیارد دلاری به همراه داشته است. مبنای 
نظر اعلام شده سوخت فسیلی صرفه جویی شده است. 
اما وی این واقعیت را نادیده می گیرد که سرمایه گذاری 
انجام شده برای ساخت نیروگاه اتمی بوشهر چندین 
برابر سایر روش های تولید برق از جمله استفاده از منابع 
تجدیدپذیر بوده و نکته مهم تر اینکه این سرمایه گذاری 
هیچ نقشی در اقتصاد ملی در راستای توسعه فناوری، 
تولید داخل و ایجاد اشتغال نداشته و تنها محصول برق 
است. چنانچه جناب رییس به این واقعیت پی می بردند 
که عقد قرارداد با روس ها برای خرید نیروگاه هسته ای 
آن هم با فناوری چند دهه قبل هنری نیست که بتوان 
به آن بالید. رییس سازمان با شور فراوان نوید می دهد 
که در قانون سال 1401، سرمایه گذاری خارجی به 
صراحت پیش بینی شده است. گویی تاکنون دلیل عدم 
موفقیت کشور در جذب سرمایه گذاری خارجی پیش 
بینی نشدن آن در بودجه بوده است! بد نیست به جناب 
رییس یادآوری شود که فضای اقتصادی کشور به گونه ای 
برنامه ریزی شده که هر سال ده ها میلیارد سرمایه از کشور 
خارج شده و کار به جایی رسیده که در سه سال اخیر نرخ 
سرمایه گذاری صنعتی حتی از استهلاک سرمایه کمتر 
شده است. لذا مطالب اعلام شده اخیر مبنی بر مزایای 
اقتصادی نیروگاه اتمی بوشهر دور از واقعیت بوده و 
در راستای ایجاد فضای لازم برای توسعه این بخش 
می باشد. ای کاش مسوولین اطلاعات مربوط به هزینه 
و درآمد این پروژه را در اختیار کارشناسان قرار دهند تا 
امکان ارایه  نتایج تحلیل کارشناسی به مردم فراهم گردد. 
قطعا نمی توان نسخه واحدی برای انرژی هسته ای 
در همه کشورها پیچید چون هر کشور شرایط خاص 
خود را دارد.  اما در ایران علیرغم چند دهه تلاش، 
سهم انرژی هسته ای از سبد انرژی الکتریکی کشور 
کمتر از 1/5٪ است و با توجه به اینکه بررسی جامع و 
بی طرفانه ای در ارتباط با سهم بهینه انرژی هسته ای 
در کشور انجام نشده، اعلام برنامه هایی از جمله 
لزوم توسعه 10 هزار مگاواتی آن و یا سرمایه گذاری 
40 میلیارد دلاری تا سال 1420 قطعاَ فاقد پشتوانه 

کارشناسی است و بیشتر به شعار می ماند. 
آنچه با اطمینان می توان ادعا کرد این است که کشوری 
که نه تنها از منابع عظیم سوخت های فسیلی بلکه از 
ظرفیت فوق العاده در بخش انرژی بادی و خورشیدی 
برخوردار است نیازی به حرکت به سوی انرژی هسته ای 
ندارد مگر اینکه نتایج بررسی کارشناسی جامع خلاف آن 
را ثابت کند. عقل و منطق حکم می کند که بجای کوبیدن 
بر طبل توخالی انرژی هسته ای که ما هیچ جایگاهی در 
آن نداشته و نداریم به داشته های خودمان بپردازیم. 
بجای کاشت برنج در خوزستان و تولید فولاد در اصفهان 
و یزد اقتصاد اقلیمی را در دستور کار خود قرار دهیم. 
حداقل دین ما به نسل های آینده این مرز و بوم آن است 
که این ذره باقیمانده از ظرفیت های کشور را قدر دانسته 
و بر بازنگری اساسی در مدل توسعه اقتصادی کشور 
با مدنظر قرار دادن اقتصاد اقلیمی همت گماریم. در 
این صورت با استفاده از ظرفیت های فوق العاده باد و 
خورشید می توان شرق کشور را به مهد انرژی تجدیدپذیر 
تبدیل کرد که حاصل آن نه تنها تولید برق بلکه مهمتر از 
آن ایجاد توازن اقتصادی منطقه ای، جلوگیری از مهاجرت 
منفی و در نهایت افزایش ضریب امنیتی منطقه خواهد 
بود. ایجاد رشد اقتصادی و توسعه همه جانبه کشور در 

گرو چنین اقدامات خردمندانه است. 

رییس کمیسیون حقوقی، املاک و قراردادهای شورای 

اسلامی شهر مشهد گفت: به عنوان وکیل مردم، با 

آن ها تجدید عهد می کنیم که ذره ای از احقاق حقشان 

کوتاه نیایم و در این مسیر تمام دشمنی ها، بی مهری ها 

و سختی ها را به جان می خریم.

هاشم دائمی در نطق پیش از دستور خود در بیست و 

هشتمین جلسه علنی شورای شهر، اظهار کرد: تذکری 

مهم به مسوولان امر فرهنگ و برگزارکنندگان جشنواره 

فجر می دهم؛ آنچه در جشنواره فجر در عرصه فرم و محتوا 

می  بینیم هیچ سنخیتی با این نام مقدس و اهداف 

راهردی انقلاب اسلامی در عرصه هنر هفتم که تاثیر 

ویژه ای در هدایت فکرها و اندیشه ها دارد، نمی بینیم. 

وی افزود: هنر هفتم به جایی رسیده که ذائقه مردم را 

با سوژه هایی که دارای مضامین رادیکال نسبت به 

آرمان های انقلاب اسلامی هست، عادت می دهد.

دائمی تاکید کرد: تصمیمات مسوولانی که بر مسند 

خدمت به خلق نشسته اند باید بر اساس کار کارشناسی 

و در راستای تامین حداکثری حقوق مردم و مبتنی بر 

اسلام ناب محمدی باشد و نه بر اساس نیت های شخصی 

و جناحی و گروهی و وابستگی های این چنینی و یا تامین 

خواسته ویژه خواران و ایادی رسانه ای خودفروخته شان 

که سعی دارند عرصه را هرروز سخت و سخت تر کنند. 

وی گفت: همه وکلای مردم در عرصه های مختلف 

مدیریتی و خدمتی، قبل از رای دادن به طرح یا لایحه 

یا ارایه  طرحی، اول محاسبه کنند که آیا این تصمیم به 

نفع مردم است یا نه؟ و اگر نبود با شجاعت و صلابت و 

بی هیچ مصلحت اندیشی و تعارفی و با عزمی راسخ برای 

تحمل فشارها، آنچه را بپسندد که موجب رضایت حضرت 

حق و عیال او یعنی مردم عزیز شود. رییس کمیسیون 

حقوقی، املاک و قراردادهای شورای اسلامی شهر 

مشهد با بیان اینکه آنچه در نظامات سیاست گذاری، 

مصوب می شود، باید در اسرع وقت به منصه بروز و ظهور 

برسد تا مردم تسهیل گری در زیست شهری را تجربه و 

طعم خدمت را بچشند، افزود: مجریان و تصمیم گیران 

باید شجاعانه، قاطعانه و عالمانه نسبت به امور حوزه 

اختیارات خود ورود نمایند و در این مسیر از هیچ 

نهراسند و به خدا توکل کنند. وی در پایان گفت: به 

عنوان وکیل مردم، با آن ها تجدید عهد می کنیم که 

ذره ای از احقاق حقشان کوتاه نیایم و در این مسیر 

تمام دشمنی ها، بی مهری ها و سختی ها را به جان 

می خریم و قطعا وجود برخی دشمنی ها خود دلیلی 

محکمی بر این است که در مسیر حق و برای مردم 

در حال گذر هستیم که به مذاق جریان ها و عناصر 

وابسته شان خوش نمی آید.

رییس کمیسیون حقوقی شورای شهر مشهد:
ذره ای از حقوق شهروندان کوتاه نمی آییم

  سرمقاله

  دیدگاه
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رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی گفت: به دنبال تعیین چارچوب های 

ورود اینترنت ماهواره ای به کشور هستیم. 

اما باید این نکته را در نظر داشت که هر 

سرویس دهی بحث های اقتصادی خود 

را دارد که باید نخست این مسایل را حل و 

فصل تا بتوان در آن چارچوب عمل کنیم.

صادق عباسی شاهکوه ، در پاسخ به این 

پرسش که شما بحث ورود اینترنت ماهوره ای 

به کشور را مطرح کردید آیا زیرساخت ها 

برای ورود این اینترنت به کشور فراهم شده 

است؟ گفت: بحث اینترنت ماهواره ای 

سال هاست که در دنیا مطرح و استفاده 

می شود، طبیعی است که برای ورود هر 

فناوری و سرویسی به کشور نخست باید 

زیرساخت ها و چارچوب های آن تعیین و 

تنظیم شوند.

 رییس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

با بیان اینکه هنور اینترنت ماهوره ای وارد 

کشور نشده است، افزود: در حال مذاکره 

و گفت وگو در این بخش هستیم که به چه 

نحوی می توان این سرویس دهی را در 

کشور وارد کنیم اما هنوز در ابتدای مسیر 

هستیم و برای خود ما نیز این راه روشن و 

مشخص نیست.

وی در پاسخ به این پرسش که آغاز طرح 

توسعه شبکه دسترسی ثابت مبتنی بر 

فیرنوری تلاش دولت برای توسعه سرعت 

اینترنت در کشور محسوب می شود این 

در حالیست که تعدادی از نمایندگان 

مجلس به دنبال کاهش سرعت اینترنت 

در کشور هستند، آیا در بحث سرعت 

اینترنت در حاکمیت اجماع نظری وجود 

ندارد؟ گفت باید بگویم که کسی در 

جمهوری اسلامی ایران به دنبال قطع و 

مسدودسازی  اینترنت نیست البته اگر 

اشکالاتی در سرویس دهی و کیفیت 

وجود داشته باشد تلاش داریم که این 

مشکلات را به زودی رفع کنیم.

این مقام مسوول ادامه داد: آنچه مهم است 

ما فناوری اطلاعات را راهردی و فرصت ساز 

می دانیم و معتقد هستیم که می توان با 

استفاده از آن اقتصاد و مشکلات نظام 

اداری را نجات داد از این رو در این مسیر 

حرکت می کنیم.

طرح صیانت شروع شد؟

 روزى با اتومبیل و تلویزیون و ماهواره مخالفت 

مى شد و امروز در عصر تکنولوژى این مخالفت 

ها به اینترنت رسیده است.ایده اى که مجلس 

یازدهم با طرح »صیانت از حقوق کاربران در 

فضاى مجازى« آن را مطرح کرد اما در واقع 

نه تنها راهکار نو و جدیدى نداشت بلکه 

مانند رویه چند صد سال گذشته با مخالفت 

و ایستادگى در برابر تغییرات جهانى همراه 

بود و در گام هاى اولیه سرعت اینترنت در 

کشور بسیار کاهشى شد.

تبعات کاهش سرعت اینترنت 

به گفته بسیاری از کارشناسان فناوری 

در این میان بسیاری از کسب وکارهای 

اینترنتی و  مشاغل خردی که از طریق 

ارتباطات ماهواره ای  و... در حال فعالیت 

هستند بیشترین آسیب را مى بینند که 

جران تبعات مخرب آن، شاید به این 

سادگى ها مقدور نباشد.

در این رابطه کرامت اله راسخ، جامعه 

شناس و عضو هیات علمى دانشگاه در 

گفت وگو با ایلنا با اشاره به ابعاد مختلف 

طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاى 

مجازى مى گوید: مشکل ما ناشى از یک 

الگوى رفتارى و فکرى مربوط به یک قرن 

پیش است که همچنان انجام مى دهیم و 

همیشه زیان مى بینیم اما درس نمى آموزیم 

و آن اینکه ما همواره نسبت به مسایل نو 

پاسخ منفى مى دهیم و کوشش مى کنیم 

در مقابل مسایل جدید قرار بگیریم و به 

دنبال راه حل مناسب نباشیم.

آسیب به کسب و کار خرده پا

این جامعه شناس مى گوید: اگر براى طرح 

صیانت از حقوق کاربران در فضاى مجازى 

موفقیت در نظر بگیریم یا اینکه از اقبال 

و شانس موفقیت برخوردار باشد؛ خیلى 

بعید به نظر مى رسد که در شرایط کنونى 

و زمان اکنون که ما با فناورى سروکار داریم 

به نتیجه برسد. راسخ با اشاره به اینکه در 

دوره اى هستیم که تغییر، تحول و پیشرفت 

آن روزانه است ، ابراز مى کند: در واقع باید 

به این پرسش پاسخ داد که طرح صیانت 

که بیشتر به گفته متخصصان محدودیت 

است چگونه مى تواند پاسخ گوى مساله اى 

باشد که در روزهاى آینده در مقابل ما در 

ارتباط با اینترنت قرار مى گیرد.

وى همچنین به تبعات اجتماعى طرح 

صیانت اشاره و تصریح مى کند: در حوزه 

اجتماعى نیز ممکن است تبعات خیلى 

گوناگونى داشته باشد و براى بیزنس هاى 

کوچک و معامله کنندگان خرده پا که از 

این طریق امرار معاش مى کنند پیامدهاى 

منفى به همراه دارد.

تبعات طرح صیانت است یا جوسازی

محدودسازی اینترنت چرا و به چه علت؟

بازنشستگان و روزهای سختِ پیش رو!
غلامرضابنیاسدی

همیشـه در آخریـن نقطـه بـه آغـازی نـو باید امیـد داشـت. این 

یـک واجـب اجتماعی اسـت بـرای پویایـی زندگـی. اصـلا باید 

همان طـور کـه در دبسـتان مـا را تعلیـم دادنـد، از هـر نقطـه، 

به سر خـط برگردیـم. ایـن یعنی امیـد. خیلـی هم خوب اسـت 

و  بـا همیـن امیـد اسـت کـه مـی تـوان از واقعیت های تلـخ هم 

بـه سـلامت عبـور کـرد. واقعیت هایـی که هسـتند. سـخت هم 

هستند مثل ماجرای همسان سـازی حقوق بازنشستگان! بله، 

سـال دارد به آخر می رسـد و بازنشسـتگان بـه آخرِ بدشانسـی! 

سـال، در آخریـن نقطـه خـود بـه بهـار می رسـد و شروعـی تـازه 

امـا بازنشسـتگان بـه "ابهـام" می رسـند و حسرتـی تـازه! وقتی 

خر آمد که رییسـی در نامـه ای به امضـای خویـش، 1۶ لایحه 

از جملـه "لایحـه همسان سـازی حقـوق بازنشسـتگان" را پـس 

گرفته، عنابسـتانی، سـخنی گفـت که کورسـویی از امیـد را در 

دل ها روشـن می کـرد؛ "دولت لایحه جدیـدی را به ایـن منظور 

ارایـه کرده اسـت. " امـا ماجـرا چنین پیـش نرفت کـه لایحه ای 

بگیرند و لایحه ای بدهند. چون یک نماینده دیگر، چیز دیگری 

گفت؛ حسینعلی حاجی دلیگانی، که خود از کوشندگان احیای 

حقـوق بازنشسـتگان اسـت، بـا تاییـد خـر پس گرفـن لایحـه 

همسان سـازی از سـوی دولت، گفـت: "دولـت نتوانسـت روی 

این لایحه بایسـتد اما انتظار مـی رود که جایگزینـی را برای آن 

ارایه کند." ما هـم انتظار می کشـیدیم اما به" ابهام" رسـیدیم. 

درسـت مثل نایـب رییـس کمیسـیون اجتماعی مجلـس. آنجا 

که علی بابایی کارنامی گفـت: این که چرا دولت آقای رییسـی 

لایحه همسان سـازی را پس گرفته برای من مبهم است و جای 

سوال دارد و منتظر ارایه لایحه جدید هسـتیم. در همین ابهام 

هم امیـد می جسـتیم که آب پاکی روی دسـت مان ریخته شـد 

وقتی حمیدرضـا حاجـی بابایی، با اشـاره بـه با بازپـس گرفن 

لایحـه همسان سـازی حقـوق بازنشسـتگان از سـوی دولـت، 

می گویـد:" دولـت اراده ای بـرای تحقـق این امـر مهم نـدارد." 

حالا چـه باید بکننـد خیل عظیـم بازنشسـتگان؟

فرماندار مشهد:

 تا پایان سال  معتاد کارتن خواب نداریم

فرماندار مشهد گفت:تا پایان سال ان شاءا... معتاد کارتن خواب 

در مشـهد نداریم، برای برگشـت این افراد به جامعـه هم اقدام 

می کنیم.

محسن داوری، فرماندار مشهد در جمع نمازگزاران مسجد جامع 

شـهید رجایی مشـهد اظهار داشـت: تا پایان سـال ان شـاءا... 

معتاد کارتن خواب در مشـهد نداریـم، برای برگشـت این افراد 

به جامعـه هم اقـدام می کنیم.

وی افزود: باید دید چطور می شود افغانستانی  ها را ساماندهی 

کنیم وقتی سـامان دادیم مشـخص می شـود غیرمجازی ها چه 

افرادی هسـتند امـا اقداماتـی که باعث شـود زیرزمینی شـوند 

نباید انجـام دهیم.

داوری تصریح کرد:باید زمینه سرقت را از بین برد بخشـی از آن 

با جمع آوری معتـادان متجاهر جمع می شـود و بعدازآن نیروی 

انتظامی مجرم حرفـه ای را جمع می کند.

فرماندار مشهد عنوان کرد: در ستاد تنظیم بازار از گلوگاه های 

اقتصـادی شروع کردیم؛ بـه نتیجه برسـد دیگـر خرده فروش ها 

قابل مدیریت هسـتند.

شـبکه ای را راه انـدازی کردیـم کـه مشـکلات مـردم را احصـا و 

اولویت بندی می کنند بعد فرایند حل آن ها با حضور مسـوولان 

آغاز و با نظارت نماینده ای از سوی خود مردم پیگیری می شود 

البته حدودا سه ماه طول می کشد مسایل را دسته بندی کنیم.

روند دباغی و چرم سازی، شامل ترکیبات 

شیمیایی معدنی و آلی است که می توانند 

به مرور زمان تاثیر مخربی را بر محیط 

زیست داشته باشند.

مواد شیمیایی مورداستفاده در تولید 

  BOD، COD چرم باعث افزایش سطح

کل مواد جامد محلول در آب می شوند. 

همچنین در این فرآیند مقادیر بسیاری 

آب نیز استفاده می شود که نتیجه این 

امر ایجاد مقادیر زیادی آلاینده است.

 پروسه تولید چرم بیانگر این مطلب است 

که تقریبا در هر قسمت از فرآیند تولید، از 

آب و مواد شیمیایی جهت فرآوری پوست 

استفاده می شود که این امر سبب ورود 

مواد زائد بسیاری به آب فرآوری می گردد.

چرمشهر مشهد الگوی موفق تصفیه 

پساب در ایران

مدیرعامل شهرک صنعتی چرمشهر 

مشهد می گوید: این شهرک در کل 

کشور برای اولین بار اقدام به تصفیه 

پساب تولید شده در روند چرمسازی و 

دباغی کرده و به عنوان الگوی موفق در 

زمینه حفاظت از محیط زیست معرفی 

شده است. غلامرضا جاهدی می گوید: 

باتوجه به گرانی کروم برخی از کارخانه 

های چرم سازی در شهرک صنعتی 

چرمشهر مشهد اقدام به بازچرخانی و 

احیای مجدد کروم می کنند و با جداسازی 

این ماده از پساب دوباره آن را به چرخه 

تولید باز می گردانند، جداسازی خط 

کروم باعث شد که پساب نیز آلایندگی 

کمتری داشته باشد و ما بتوانیم در آینده 

نه چندان دور از تصفیه این پساب در 

صنعت استفاده کنیم.

تصفیه پساب چرم سازی برای اولین 

بار در ایران!

او می گوید: این شهرک سعی دارد برای 

اولین بار در کشور  اقدام به تصفیه پساب 

مصرفی در زمینه چرمسازی کند و آب 

تصفیه شده را برای مصارف صنعتی و 

فضای سبز استفاده کند.

فرآوری ۹۰ درصد چرم سبک ایران 

در خراسان رضوی

مدیر عامل شهرک صنعتی چرمشهر 

مشهد می گوید: می توان به جرات گفت 

که این شهرک جزو بهترین شهرک ها در 

کشور در زمینه تولید چرم سبک است .

او می گوید: شهرک صنعتی چرمشهر 

مشهد جزو چهار شهرک تخصصی کشور 

است که بیش از 17 درصد چرم سبک 

کشور را تولید می کند.

پیچ و خم راه اندازی تصفیه خانه ها

جاهدی می گوید: شهرک صنعتی 

چرمشهر مشهد به دلیل بزرگ شدن 

سطح شهر جابجایی های فراوانی را تجربه 

کرده است و در انتها این شهرک تخصصی 

در جاده میامی و در 35 کیلومتری شهر 

مشهد تاسیس شده است و در این شهرک 

حدود 80 واحد مجوز گرفتند و 40 واحد 

شروع به کارکردند. او می گوید: بعد از 

راه اندازی چرمشهر مشهد فاز شیمیایی 

و نساجی هم در این شهرک شکل گرفت 

که محیط زیست به جهت رعایت محیط 

زیست تذکراتی داد و مشکلاتی برای 

تولید کنندگان ایجاد شد که باتوجه به 

این مشکلات تعداد واحد های فعال 

در این شهرک به 35 واحد فعال رسید.

مدیر عامل شهرک صنعتی چرمشهر مشهد 

می گوید: در زمان اقدام به تصفیه پساب 

چرمشهر و خرید دستگاه های مورد نیاز 

به دلیل تحریم های موجود ما نتوانستیم 

لوازم خریداری شده را ترخیص کنیم و 

به همین دلیل مشکلاتی برای تولید 

کنندگان پیش آمد که به تذکر و تعطیلی 

هم رسید. او می گوید: پس از نشستی که 

با صنعتگران و محیط زیست استان اتفاق 

افتاد به این نتیجه رسیدند که تا زمان راه 

اندازی فاز دوم تصفیه خانه تولیدکنندگان 

پیش تصفیه داشته باشند که این کار 

فشار مضاعف و هزینه زیادی را بر روی 

دوش صنعتگران گذاشت.

جاهدی می گوید: خوشبختانه فاز دوم 

تصفیه آب به نتیجه رسید و در کنار آن 

چرمشهر مشهد موفق به بازچزخانی آب 

در این زمینه شد.

موفقیت چرم شهر مشهد در دفع آلاینده های زیست محیطی

  یادداشت

مهلا جیرفتی   خبر
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افشین شاعری| با شروع پیک ششم 

کرونا، آمار مبتلایان دوباره رو به افزایش 

است اما این بار با فراگیری سویه امیکرون، 

کودکان بیش از انواع قبلی این ویروس 

مبتلا می شوند، علت چیست. چه خطراتی 

سلامت کودکان را تهدید می کند و راه حل 

کنترل آن چیست؟

اولین نشانه های پیک ششم کرونا در ایران 

از 20 دی ماه دیده شد، حالا بیش از یک 

ماه از آن زمان می گذرد و هنوز روند ابتلا و 

مرگ کرونا در سویه جدید افزایشی است. 

جدا از تفاوت های علامتی و میزان سرایت 

و مرگ آوری امیکرون نسبت به سویه های 

قبلی کرونا، یک تفاوت آشکار دیگر هم در 

این پیک دیده می شود، افزایش ابتلای 

کودکان به کرونا.

افزایش ابتلای کودکان به سویه امیکرون 

نسبت به سویه های قبلی آن قدر واضح 

است که وزارت بهداشت این بار مهمترین 

اقدام خود را برای مقابله با پیک جدید 

افزایش تخت و امکانات بیمارستانی برای 

کودکان اعلام کرده است. به طوری که سعید 

کریمی،معاون درمان وزارت بهداشت می گوید: 

در موج ششم کرونا، درگیری کودکان با 

امُیکرون افزایش یافته و به همین دلیل، 

تقویت زیرساخت های بیمارستانی در این 

حوزه یکی از برنامه های معاونت درمان 

وزارت بهداشت است. 

کمیته علمی کشوری کرونا نیز بر تقویت 

 )PICU(بخش های مراقبت های ویژه کودکان

تاکید دارد. تا 10روز پیش 592 تخت 

مراقبت های ویژه کودکان در کشور وجود 

داشت اما در طول یک هفته،  103 تخت 

جدید خریداری، توزیع و راه اندازی شد و 

تعداد این تخت ها در کشور در طول یک هفته 

حدود 20 درصد افزایش داشته است. منابع 

لازم برای اضافه کردن 400 تخت دیگر در 

 )PICU(بخش مراقبت های ویژه کودکان

تامین شده و در هفته های آینده، این تخت ها 

به ظرفیت بیمارستان های کشور افزوده 

می شود.  

اولین نشانه های پیک ششم کرونا در ایران 

از 20 دی ماه دیده شد، بیش از یک ماه از 

آن زمان می گذرد و هنوز روند ابتلا و مرگ 

کرونا در سویه جدید افزایشی است. جدا 

از تفاوت های امیکرون نسبت به سویه های 

قبلی کرونا، یک تفاوت آشکار دیگر هم 

در این پیک دیده می شود، افزایش ابتلای 

کودکان به کرونا.

همزمان هیات امنای صرفه جویی ارزی 

در معالجه بیماران وزارت بهداشت نیز 

از افزایش 110 تخت بستری اطفال به 

همراه همه متعلقات مربوطه به آن برای 

15 دانشگاه علوم پزشکی کشور خر داد.

وزارت بهداشت اعلام کرد: در حال حاضر 

بیشتر کشورهای دنیا  و از جمله ایران در 

موج ششم کرونا قرار دارند. این بیماری 

علاوه بر بزرگسالان کودکان و اطفال را 

نیز درگیر می کند بنابراین، تجهیز و تقویت 

زیرساخت های بیمارستانی در این حوزه، 

از اولویت های مهم سیستم بهداشت و 

درمان کشور محسوب می شود در این راستا 

بر اساس اولویت و نیازسنجی معاونت درمان 

وزارت بهداشت، هیات امنای صرفه جویی 

ارزی در معالجه بیماران همه تجهیزات 

مقابله با این بیماری را در کوتاهترین زمان 

ممکن برای دانشگاه های علوم پزشکی 

اراک، اصفهان، اهواز، ایران، تریز، تهران، 

خراسان رضوی، زاهدان، شهید بهشتی، 

فارس، قزوین، قم، گلستان، مازندران و 

بجنورد توزیع کرده است.

ازجمله تجهیزاتی که درچند روز گذشته 

به منظور ارایه خدمات به بیماران برای 

دانشگاه های علوم پزشکی کشور برای 

مقابله با امیکرون ارسال شده است، انواع 

دستگاه های ونتیلاتور بزرگسال و اطفال، 

رادیولوژی پرتابل، مانیتورینگ علائم حیاتی، 

پمپ سرم و سرنگ است.

چرا ابتلای کودکان به سویه امیکرون 

بیشتر است؟

اما چرا میزان ابتلای کودکان به کرونا در پیک 

ششم با سویه امیکرون بیش از دوره های 

قبلی است و راه حل کنترل آن چیست؟ 

»عبدا... کریمی« فوق تخصص عفونی 

اطفال و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی که در بیمارستان 

مفید مشغول فعالیت است در این باره به 

پژوهشگر ایرنا می گوید: در ابتدای پاندمی 

کرونا که با سویه آلفا از ووهان شروع شد، 

حدود دو درصد مبتلایان کرونا را کودکان 

تشکیل می دادند، در پیک سوم و چهارم 

در سال دوم پاندمی این میزان به حدود 

10درصد رسید. امسال با شیوع سویه 

دلتا، میزان ابتلای کودکان به 25 درصد 

رسید و در سویه امیکرون این میزان به حدود 

35درصد مبتلایان می رسد.

کودکان چه میزان از مبتلایان امیکرون 

را تشکیل می دهند؟

دکتر کریمی دراین زمینه می گوید:آمار 

دقیق میزان ابتلا به امیکرون در کشور و 

به خصوص میزان ابتلای کودکان و مرگ 

و میر آن ها را اعلام نمی شود، اما شواهد 

میدانی در بیمارستان و آمارهای جهانی 

نشان می دهد که در پیک پنجم با سویه 

دلتا میزان اشغال تخت کودکان بر اثر 

کرونا نسبت به سویه های قبلی و سال 

قبل حدود چهار برابر بیشتر شده و اکنون 

در پیک امیکرون نیز نسبت به پیک دلتا 

میزان اشغال تخت کرونایی کودکان حدود 

دو برابر بیشتر شده است.

 وی می افزاید: علت مهم ابتلای بیشتر 

کودکان به کرونا در پیک جدید، تاخیر در 

واکسیناسیون کودکان است، گروهی از 

متخصصان عفونی اطفال چند ماه پیش 

به ستاد ملی کرونا پیشنهاد دادند که زودتر 

واکسیناسیون کودکان را شروع کنند. اگر 

به توصیه این کارشناسان توجه می کرد و 

واکسیناسیون کودکان زودتر شروع می شد 

میزان درگیری کودکان به کرونا کمتر می شد. 

در هر صورت واکسیناسیون کرونا برای 

کودکان با تاخیر شروع شد و البته همزمان 

با شروع پیک ششم، بازگشایی مدارس هم 

اعلام شد و به علت حضور بیشتر کودکان 

در محیط های جمعی و اجتماعی به طور 

طبیعی میزان ابتلای کودکان به کرونا در 

این دوره بیشتر است.

فوق تخصص عفونی اطفال می افزاید: البته 

همزمان با افزایش خطر سویه امیکرون 

در ماه های اخیر میزان واکسیناسیون کرونا 

برای بزرگسالان بیشتر شد و عده قابل 

توجهی از بزرگسالان در کشور واکسن 

کرونا را دریافت کردند به همین علت نسبت 

و سهم ابتلای کودکان به کرونا در مقایسه 

با پیک های قبلی بیشتر است.

شواهد میدانی در بیمارستان و آمارهای 

جهانی نشان می دهد که در پیک پنجم 

با سویه دلتا میزان اشغال تخت کودکان 

براثر کرونا نسبت به سویه های قبلی و سال 

قبل حدود چهار برابر بیشتر شده و اکنون 

در پیک امیکرون نیز نسبت به پیک دلتا 

میزان اشغال تخت کرونایی کودکان حدود 

دو برابر بیشتر شده است.

وی ادامه می دهد: خوشبختانه در پیک 

امیکرون، بر خلاف سویه های قبلی مثل 

بتا، دلتا و آلفا سویه اول کرونا، در بسیاری از 

موارد ابتلا درگیری ریه و دستگاه تحتانی 

تنفسی را نداریم به همین علت شدت ابتلا 

در افراد مبتلا کمتر است و به همین علت 

درصد مرگ و میر نیز در مقایسه با دوره های 

قبل پایین تر است اما میزان ابتلا بسیار 

بالاست.

کریمی در پاسخ به این پرسش که به جز 

موضوع واکسیناسیون کمتر کودکان آیا 

سویه امیکرون بیشتر از سویه های قبلی 

کودکان را مبتلا می کند؟ می گوید: دلیل 

محکمی برای این ادعا ندارم. به نظر من 

علت اصلی اینکه درصد ابتلای کودکان 

بیشتر شده، این است که بزرگسالان واکسن 

زده اند و میزان ایمنی در آنان بیشتر شده 

اما کودکان واکسن نزده اند و میزان ایمنی 

کودکان علیه کرونا کمتر است و علت دوم 

بازگشایی مدارس و حضور بیشتر کودکان 

در جامعه است.

البته این احتمال وجود دارد که طبیعت 

امیکرون به گونه ای باشد که بیشتر از سویه های 

قبلی کودکان را مبتلا کند. این پیش بینی 

هم وجود داشت که ممکن است در سویه 

جدید تا 40 درصد افزایش ابتلای کودکان 

فراموشی محبت در جامعه
محمدباقرعطاریانی

 در این اوضاع واحوال که متاسفانه اغلب مردم و خانواده ها و 

حتی زوج های جوان درگیر کار و تلاش هستند و ذهن ها پر از 

دغدغه هایی نظیر گرانی، تورم و تامین هزینه های سرسام آور 

زندگی هستند انصافا از "محبت" خری نیست.

باور کنیم که ترحم، مهربانی و محبت روز به روز کم رنگ تر می شود 

و جامعه بدون محبت یک جامعه رو به انحطاط خواهد بود. 

نقش محبت در زندگی بسیار اهمیت دارد و پررنگ است . محبت 

لازمه زندگی مشترک و رمز موفقیت خانواده است، پدیده ای مهم 

و گران قیمت که با معیارهای مادی قابل مقایسه نیست و آن قدر 

ارزشمند است که فقط شامل مقام انسانی می شود و زیبنده 

اوست. هرقدر چیزی ارزشمند و گران قیمت باشد، به همان اندازه، 

نگهداری از آن، سخت و مشکل می گردد. محبت نیز مانند سایر 

امور ارزشمند دیگر، احتیاج به محافظت و نگهداری بیشتری دارد. 

زوج ها باید به نقش محبت در زندگی توجه داشته و آگاه باشند 

که محبت خودبه خود پایدار نمی ماند و اگر از آن هیچ مراقبتی 

به عمل نیاید، ممکن است از بین برود. این گوهر ارزشمند را 

همیشه باید در وجود خود گرم و پرحرارت نگه داریم و به محبت 

و علاقه سابق تکیه نکنیم زیرا ممکن است گرمای حاکم در میان 

ما، به سردی گراییده و چه بسا از بین برود. کسی که به دنبال 

محبت نیست تلاشی برای به دست آوردن آن نمی کند و همواره 

زندگی اش سرد و بی روح است. بیایید به همه محبت کنیم و با 

استمرار این صفت پسندیده یقین داشته باشید که دیگران نیز 

به شما محبت خواهند کرد.

 ادارات شهرستان  ها 
در خدمت فرهنگ و ایثار و شهادت

جواد حامد زاده در جریان سفر به خلیل آباد، وضعیت فعالیت های 

بنیاد شهید و امور ایثارگران این شهرستان را بررسی کرد و گفت: انتظار 

می رود، بیشتر فعالیت های فرهنگی، متناسب با بومی این شهرستان 

و به صورت مردمی انجام شود.

معاون فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان رضوی خاطر 

نشان کرد: فعالیت های مختلفی در حوزه ایثار و شهادت در شهرها 

انجام می شود که اگر این فعالیت ها ساماندهی شود، می تواند اهداف 

و آرمان شهدا را به صورت منسجم تر پیاده کرد.

حامد زاده ضمن بررسی ظرفیت های فرهنگی این شهرستان گفت: 

ظرفیت های مختلفی در ادارات نهفته است، که تعاملات سازنده می تواند 

از این ظرفیت ها در جهت ترویج فرهنگ و ایثار و شهادت بهره برد.

وی در ادامه خاطر نشان کرد: تمامی فعالیت ها باید با یک محور 

مشخص که معرفی شهید است باشد و نوجوان و جوان این شهرستان 

را باید با مفاخر حوزه ایثار و شهادت آشنا کرد.

معاون فرهنگی بنیاد خراسان رضوی بیان کرد: از جمله کارهای ماندگار 

و درخشان در بنیاد، شناسایی ایثارگران هنرمند در هر حوزه ای و داشن 

بانک اطلاعاتی جهت پیاده سازی ایده های نو، در ایام مناسبتی در 

طول سال می باشد.

در این جلسه که رییس و همکاران واحد فرهنگی بنیاد شهید و امور 

ایثارگران شهرستان های خلیل آباد و کاشمر نیز حضور داشتند برحضور 

مردم در فعالیت های داوطلبانه آحاد مردم در ترویج فرهنگ ایثار و 

شهادت، تاکید شد.

گفتنی است؛ شهرستان خلیل آباد از توابع استان خراسان رضوی است 

که در 3۶3 کیلومتری مشهد مقدس واقع شده و پرونده 200شهید 

و 442 جانباز و 9 آزاده در بنیاد شهید و امور ایثارگران این شهرستان، 

سند افتخار غیورمردانی است که برای سربلندی نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران جانفشانی، فداکاری و مقاومت کردند و به 

انقلاب اسلامی عزت بخشیدند.

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره 45 به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ 17 آبان  14۰۰  

به شماره زیر ارسال نمایند   

۰۹۰33831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
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افشین شاعری| با شروع پیک ششم 

کرونا، آمار مبتلایان دوباره رو به افزایش 

است اما این بار با فراگیری سویه امیکرون، 

کودکان بیش از انواع قبلی این ویروس 

مبتلا می شوند، علت چیست. چه خطراتی 

سلامت کودکان را تهدید می کند و راه حل 

کنترل آن چیست؟

اولین نشانه های پیک ششم کرونا در ایران 

از 20 دی ماه دیده شد، حالا بیش از یک 

ماه از آن زمان می گذرد و هنوز روند ابتلا و 

مرگ کرونا در سویه جدید افزایشی است. 

جدا از تفاوت های علامتی و میزان سرایت 

و مرگ آوری امیکرون نسبت به سویه های 

قبلی کرونا، یک تفاوت آشکار دیگر هم در 

این پیک دیده می شود، افزایش ابتلای 

کودکان به کرونا.

افزایش ابتلای کودکان به سویه امیکرون 

نسبت به سویه های قبلی آن قدر واضح 

است که وزارت بهداشت این بار مهمترین 

اقدام خود را برای مقابله با پیک جدید 

افزایش تخت و امکانات بیمارستانی برای 

کودکان اعلام کرده است. به طوری که سعید 

کریمی،معاون درمان وزارت بهداشت می گوید: 

در موج ششم کرونا، درگیری کودکان با 

امُیکرون افزایش یافته و به همین دلیل، 

تقویت زیرساخت های بیمارستانی در این 

حوزه یکی از برنامه های معاونت درمان 

وزارت بهداشت است. 

کمیته علمی کشوری کرونا نیز بر تقویت 

 )PICU(بخش های مراقبت های ویژه کودکان

تاکید دارد. تا 10روز پیش 592 تخت 

مراقبت های ویژه کودکان در کشور وجود 

داشت اما در طول یک هفته،  103 تخت 

جدید خریداری، توزیع و راه اندازی شد و 

تعداد این تخت ها در کشور در طول یک هفته 

حدود 20 درصد افزایش داشته است. منابع 

لازم برای اضافه کردن 400 تخت دیگر در 

 )PICU(بخش مراقبت های ویژه کودکان

تامین شده و در هفته های آینده، این تخت ها 

به ظرفیت بیمارستان های کشور افزوده 

می شود.  

اولین نشانه های پیک ششم کرونا در ایران 

از 20 دی ماه دیده شد، بیش از یک ماه از 

آن زمان می گذرد و هنوز روند ابتلا و مرگ 

کرونا در سویه جدید افزایشی است. جدا 

از تفاوت های امیکرون نسبت به سویه های 

قبلی کرونا، یک تفاوت آشکار دیگر هم 

در این پیک دیده می شود، افزایش ابتلای 

کودکان به کرونا.

همزمان هیات امنای صرفه جویی ارزی 

در معالجه بیماران وزارت بهداشت نیز 

از افزایش 110 تخت بستری اطفال به 

همراه همه متعلقات مربوطه به آن برای 

15 دانشگاه علوم پزشکی کشور خر داد.

وزارت بهداشت اعلام کرد: در حال حاضر 

بیشتر کشورهای دنیا  و از جمله ایران در 

موج ششم کرونا قرار دارند. این بیماری 

علاوه بر بزرگسالان کودکان و اطفال را 

نیز درگیر می کند بنابراین، تجهیز و تقویت 

زیرساخت های بیمارستانی در این حوزه، 

از اولویت های مهم سیستم بهداشت و 

درمان کشور محسوب می شود در این راستا 

بر اساس اولویت و نیازسنجی معاونت درمان 

وزارت بهداشت، هیات امنای صرفه جویی 

ارزی در معالجه بیماران همه تجهیزات 

مقابله با این بیماری را در کوتاهترین زمان 

ممکن برای دانشگاه های علوم پزشکی 

اراک، اصفهان، اهواز، ایران، تریز، تهران، 

خراسان رضوی، زاهدان، شهید بهشتی، 

فارس، قزوین، قم، گلستان، مازندران و 

بجنورد توزیع کرده است.

ازجمله تجهیزاتی که درچند روز گذشته 

به منظور ارایه خدمات به بیماران برای 

دانشگاه های علوم پزشکی کشور برای 

مقابله با امیکرون ارسال شده است، انواع 

دستگاه های ونتیلاتور بزرگسال و اطفال، 

رادیولوژی پرتابل، مانیتورینگ علائم حیاتی، 

پمپ سرم و سرنگ است.

چرا ابتلای کودکان به سویه امیکرون 

بیشتر است؟

اما چرا میزان ابتلای کودکان به کرونا در پیک 

ششم با سویه امیکرون بیش از دوره های 

قبلی است و راه حل کنترل آن چیست؟ 

»عبدا... کریمی« فوق تخصص عفونی 

اطفال و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی که در بیمارستان 

مفید مشغول فعالیت است در این باره به 

پژوهشگر ایرنا می گوید: در ابتدای پاندمی 

کرونا که با سویه آلفا از ووهان شروع شد، 

حدود دو درصد مبتلایان کرونا را کودکان 

تشکیل می دادند، در پیک سوم و چهارم 

در سال دوم پاندمی این میزان به حدود 

10درصد رسید. امسال با شیوع سویه 

دلتا، میزان ابتلای کودکان به 25 درصد 

رسید و در سویه امیکرون این میزان به حدود 

35درصد مبتلایان می رسد.

کودکان چه میزان از مبتلایان امیکرون 

را تشکیل می دهند؟

دکتر کریمی دراین زمینه می گوید:آمار 

دقیق میزان ابتلا به امیکرون در کشور و 

به خصوص میزان ابتلای کودکان و مرگ 

و میر آن ها را اعلام نمی شود، اما شواهد 

میدانی در بیمارستان و آمارهای جهانی 

نشان می دهد که در پیک پنجم با سویه 

دلتا میزان اشغال تخت کودکان بر اثر 

کرونا نسبت به سویه های قبلی و سال 

قبل حدود چهار برابر بیشتر شده و اکنون 

در پیک امیکرون نیز نسبت به پیک دلتا 

میزان اشغال تخت کرونایی کودکان حدود 

دو برابر بیشتر شده است.

 وی می افزاید: علت مهم ابتلای بیشتر 

کودکان به کرونا در پیک جدید، تاخیر در 

واکسیناسیون کودکان است، گروهی از 

متخصصان عفونی اطفال چند ماه پیش 

به ستاد ملی کرونا پیشنهاد دادند که زودتر 

واکسیناسیون کودکان را شروع کنند. اگر 

به توصیه این کارشناسان توجه می کرد و 

واکسیناسیون کودکان زودتر شروع می شد 

میزان درگیری کودکان به کرونا کمتر می شد. 

در هر صورت واکسیناسیون کرونا برای 

کودکان با تاخیر شروع شد و البته همزمان 

با شروع پیک ششم، بازگشایی مدارس هم 

اعلام شد و به علت حضور بیشتر کودکان 

در محیط های جمعی و اجتماعی به طور 

طبیعی میزان ابتلای کودکان به کرونا در 

این دوره بیشتر است.

فوق تخصص عفونی اطفال می افزاید: البته 

همزمان با افزایش خطر سویه امیکرون 

در ماه های اخیر میزان واکسیناسیون کرونا 

برای بزرگسالان بیشتر شد و عده قابل 

توجهی از بزرگسالان در کشور واکسن 

کرونا را دریافت کردند به همین علت نسبت 

و سهم ابتلای کودکان به کرونا در مقایسه 

با پیک های قبلی بیشتر است.

شواهد میدانی در بیمارستان و آمارهای 

جهانی نشان می دهد که در پیک پنجم 

با سویه دلتا میزان اشغال تخت کودکان 

براثر کرونا نسبت به سویه های قبلی و سال 

قبل حدود چهار برابر بیشتر شده و اکنون 

در پیک امیکرون نیز نسبت به پیک دلتا 

میزان اشغال تخت کرونایی کودکان حدود 

دو برابر بیشتر شده است.

وی ادامه می دهد: خوشبختانه در پیک 

امیکرون، بر خلاف سویه های قبلی مثل 

بتا، دلتا و آلفا سویه اول کرونا، در بسیاری از 

موارد ابتلا درگیری ریه و دستگاه تحتانی 

تنفسی را نداریم به همین علت شدت ابتلا 

در افراد مبتلا کمتر است و به همین علت 

درصد مرگ و میر نیز در مقایسه با دوره های 

قبل پایین تر است اما میزان ابتلا بسیار 

بالاست.

کریمی در پاسخ به این پرسش که به جز 

موضوع واکسیناسیون کمتر کودکان آیا 

سویه امیکرون بیشتر از سویه های قبلی 

کودکان را مبتلا می کند؟ می گوید: دلیل 

محکمی برای این ادعا ندارم. به نظر من 

علت اصلی اینکه درصد ابتلای کودکان 

بیشتر شده، این است که بزرگسالان واکسن 

زده اند و میزان ایمنی در آنان بیشتر شده 

اما کودکان واکسن نزده اند و میزان ایمنی 

کودکان علیه کرونا کمتر است و علت دوم 

بازگشایی مدارس و حضور بیشتر کودکان 

در جامعه است.

البته این احتمال وجود دارد که طبیعت 

امیکرون به گونه ای باشد که بیشتر از سویه های 

قبلی کودکان را مبتلا کند. این پیش بینی 

هم وجود داشت که ممکن است در سویه 

جدید تا 40 درصد افزایش ابتلای کودکان 

فراموشی محبت در جامعه
محمدباقرعطاریانی

 در این اوضاع واحوال که متاسفانه اغلب مردم و خانواده ها و 

حتی زوج های جوان درگیر کار و تلاش هستند و ذهن ها پر از 

دغدغه هایی نظیر گرانی، تورم و تامین هزینه های سرسام آور 

زندگی هستند انصافا از "محبت" خری نیست.

باور کنیم که ترحم، مهربانی و محبت روز به روز کم رنگ تر می شود 

و جامعه بدون محبت یک جامعه رو به انحطاط خواهد بود. 

نقش محبت در زندگی بسیار اهمیت دارد و پررنگ است . محبت 

لازمه زندگی مشترک و رمز موفقیت خانواده است، پدیده ای مهم 

و گران قیمت که با معیارهای مادی قابل مقایسه نیست و آن قدر 

ارزشمند است که فقط شامل مقام انسانی می شود و زیبنده 

اوست. هرقدر چیزی ارزشمند و گران قیمت باشد، به همان اندازه، 

نگهداری از آن، سخت و مشکل می گردد. محبت نیز مانند سایر 

امور ارزشمند دیگر، احتیاج به محافظت و نگهداری بیشتری دارد. 

زوج ها باید به نقش محبت در زندگی توجه داشته و آگاه باشند 

که محبت خودبه خود پایدار نمی ماند و اگر از آن هیچ مراقبتی 

به عمل نیاید، ممکن است از بین برود. این گوهر ارزشمند را 

همیشه باید در وجود خود گرم و پرحرارت نگه داریم و به محبت 

و علاقه سابق تکیه نکنیم زیرا ممکن است گرمای حاکم در میان 

ما، به سردی گراییده و چه بسا از بین برود. کسی که به دنبال 

محبت نیست تلاشی برای به دست آوردن آن نمی کند و همواره 

زندگی اش سرد و بی روح است. بیایید به همه محبت کنیم و با 

استمرار این صفت پسندیده یقین داشته باشید که دیگران نیز 

به شما محبت خواهند کرد.

 ادارات شهرستان  ها 
در خدمت فرهنگ و ایثار و شهادت

جواد حامد زاده در جریان سفر به خلیل آباد، وضعیت فعالیت های 

بنیاد شهید و امور ایثارگران این شهرستان را بررسی کرد و گفت: انتظار 

می رود، بیشتر فعالیت های فرهنگی، متناسب با بومی این شهرستان 

و به صورت مردمی انجام شود.

معاون فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان رضوی خاطر 

نشان کرد: فعالیت های مختلفی در حوزه ایثار و شهادت در شهرها 

انجام می شود که اگر این فعالیت ها ساماندهی شود، می تواند اهداف 

و آرمان شهدا را به صورت منسجم تر پیاده کرد.

حامد زاده ضمن بررسی ظرفیت های فرهنگی این شهرستان گفت: 

ظرفیت های مختلفی در ادارات نهفته است، که تعاملات سازنده می تواند 

از این ظرفیت ها در جهت ترویج فرهنگ و ایثار و شهادت بهره برد.

وی در ادامه خاطر نشان کرد: تمامی فعالیت ها باید با یک محور 

مشخص که معرفی شهید است باشد و نوجوان و جوان این شهرستان 

را باید با مفاخر حوزه ایثار و شهادت آشنا کرد.

معاون فرهنگی بنیاد خراسان رضوی بیان کرد: از جمله کارهای ماندگار 

و درخشان در بنیاد، شناسایی ایثارگران هنرمند در هر حوزه ای و داشن 

بانک اطلاعاتی جهت پیاده سازی ایده های نو، در ایام مناسبتی در 

طول سال می باشد.

در این جلسه که رییس و همکاران واحد فرهنگی بنیاد شهید و امور 

ایثارگران شهرستان های خلیل آباد و کاشمر نیز حضور داشتند برحضور 

مردم در فعالیت های داوطلبانه آحاد مردم در ترویج فرهنگ ایثار و 

شهادت، تاکید شد.

گفتنی است؛ شهرستان خلیل آباد از توابع استان خراسان رضوی است 

که در 3۶3 کیلومتری مشهد مقدس واقع شده و پرونده 200شهید 

و 442 جانباز و 9 آزاده در بنیاد شهید و امور ایثارگران این شهرستان، 

سند افتخار غیورمردانی است که برای سربلندی نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران جانفشانی، فداکاری و مقاومت کردند و به 

انقلاب اسلامی عزت بخشیدند.

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره 45 به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ 17 آبان  14۰۰  

به شماره زیر ارسال نمایند   

۰۹۰33831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
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  دیدگاه

گزارش

سوگند به قلم و آنچه می نویسد
دکترمهدییاراحمدیخراسانی

»نوشت افزار، در شمار کالاهای حیاتی برای امروز و فردای هر کشور 

است. تولید باکیفیت آن نیز برای کشور تولیدکننده، مایه  افتخار 

است. از اینکه مجموعه هایی در کشور ما بر این اقدام افتخارآفرین 

همت گماشته و گام های موفقیت آمیز برداشته اند، خرسندم و پایداری 

آنان در این راه را از خداوند متعال مسالت می کنم…« این مقدمه 

بخشی از پیام رهر معظم انقلاب است که خطاب به تولیدکنندگان 

نوشت افزار ایرانی صادرشده است. توجه ویژه مسوولین کشور دریک 

دهه اخیر به مقوله حمایت از تولید داخلی و کار و سرمایه ایرانی 

و همچنین مقولاتی همچون رونق و جهش تولید و یا پشتیبانی و 

مانع زدایی در فرایند تولید همه بیانگر عزم جدی کشور در توسعه 

صنعتی و استقلال روز افزون کشور است. بی نیازی از بیگانگان و 

استقلال هر ملت رمز بقا و پیروزی است خصوصا وقتی به یاد آوریم 

تحریم های وسیع و ناجوانمردانه دشمن طی سال های اخیر چه 

مسایل و محدودیت هایی در کشور ایجاد کرده است. تحریم با وجود 

مشکلاتی که برای کشور ما ایجاد کرد دستاوردهایی هم داشت. اینکه 

ما به یادآوریم دشمنانی داریم که از هیچ تلاشی برای سنگ اندازی در 

پیشرفت کشور و ملت دریغ نمی کنند و اگر آمادگی و صلاحیت خود 

را افزایش ندهیم محتاج آن ها خواهیم شد که در بزنگاه ها همچون 

راهزنان به مصالح و منافع کشور هجمه خواهند برد. اتفاقی که در 

تولید افتخار آفرین نوشت افزار ایرانی افتاده است در بسیاری از 

عرصه ها و زمینه های تولیدی قابل تکرار است. کافی است به یکی 

از شهرک های صنعتی کلان شهرها مراجعه نمایید تا با چشم خود 

مشاهده کنید صنعت و تولید در کشور ما علیرغم تمامی محدودیت ها 

و مشکلات زنده است و با حضور جوانان پرانگیزه و امیدوار می تواند 

دستاوردهای عظیمی برای کشور به ارمغان آورد. سوگند به قلم و آنچه 

می نویسد که اگر به توان و استعداد خودباور جدی داشته باشیم 

و تمامی عزم و تلاش خود را در جهت استقلال و توسعه صنعتی 

کشور به کارگیریم بدون شک باوجود استعدادهای ناب، جوانان 

شایسته و ظرفیت های عظیمی که در کشور وجود دارد می توانیم 

قله های رفیع پیشرفت در صنایع مختلف را فتح کنیم. البته علاوه بر 

صنعت گران و کارآفرینان که بار اصلی ریسک و تلاش در این عرصه 

را به دوش می کشند مسوولان کشور نیز وظیفه دارند در جهت مانع 

زدایی از فرایند تولید به وظایف خود عمل کنند. امروز بوروکراسی 

ها و تشریفات زائد اداری در بسیاری از موارد سبب ایجاد چالش 

در روند توسعه صنعتی کشور می شود که باید به نگاهی ویژه به این 

حوزه موانع از پیش روی فعالان عرصه تولید کشور برداشته شود. 

همچنین یک طرف مهم این امر مصرف کنندگان هستند. حمایت 

از تولید و کار ایرانی بدون بها دادن مردم به جوانان وطن و حمایت از 

تلاش آن ها غیرممکن است. عده ای به غلط کلاس اجتماعی را در 

استفاده از برندهای خارجی قلمداد می کنند و حتی در مواردی که 

محصول داخلی از مشابه خارجی خود نیز بهتر باشد از آن استفاده 

نمی کنند. اگر قرار است کشور مستقل و پیشرو باشد این مهم 

باید به مطالبه ی عمومی تبدیل شود و فرای هر اتفاق و نگاهی که 

در روند اداره کشور و مسایل سیاسی وجود دارد عرصه کار و سرمایه 

ایرانی و فعالان آن باید توسط مردم مورد توجه و حمایت قرار گیرد. 

اگر ملت از فرزندان خود حمایت نکنند و روند مهاجرت نخبگان 

کشور توسعه یابد منافع کشور تضییع می گردد. رشد و بالندگی 

کشور مستلزم عزم، اتحاد و تلاش همگانی است.

را به کرونا داشته باشیم اما علت علمی آن 

هنوز مشخص نیست. دکتر کریمی درباره 

میزان اثربخشی واکسن در پیشگیری از کرونا 

توضیح می دهد: من در جلسه کمیته علمی 

ستاد کرونا نه علت برای لزوم واکسیناسیون 

کرونای کودکان ذکر کردم. این صحبت ها 

به مسوولان ارشد هم منتقل شد و بعد از آن 

بود که قبول کردند، کودکان 8 تا 12سال 

واکسینه بشوند البته به صورت لایه به لایه 

یعنی از سن 12 سال شروع شود و به تدریج 

به سنین کمتر برود.

واکسن کرونا برای کودکان عارضه ندارد

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 

شهید بهشتی می گوید: تاکنون دو واکسن 

سینوفارم و پاستوکووک برای واکسیناسیون 

کودکان تایید شده است و تاکنون هیچ 

عارضه ای از این واکسن ها برای کودکان 

گزارش نشده است. اینکه برخی افراد ادعا 

می کنند این واکسن ها در بلند مدت ممکن 

است عارضه داشته باشد هیچ دلیل و 

شواهد علمی ندارد. این ها حرف های 

همان کسانی است که نهضت ضد واکسن 

راه انداخته اند و همین حرف ها را برای 

واکسیناسیون بزرگسالان هم می گویند.

دکتر کریمی درباره میزان اثربخشی واکسن های 

فعلی کرونا بر سویه امیکرون می گوید: 

اینکه میزان اثربخشی واکسن های تولید 

شده روی سویه های جدید کم می شود، 

درست است. البته تزریق واکسن موجب 

تولید آنتی ژن های مشترکی می شود که 

روی سویه های جدید هم بی تاثیر نیست. 

به هر حال واکسنی که برای ویروس اولیه 

کرونا ساخته شده در پیشگیری از دلتا و 

امیکرون هم تاثیرگذار است.

او معتقد است: البته اگر میزان اثربخشی 

واکسن های کرونا روی دلتا 80درصد باشد 

روی امیکرون 35 درصد است. این البته برای 

پیشگیری از ابتلاست و در مورد پیشگیری 

از بیماری شدید و مرگ ناشی از کرونا حتی 

سویه امیکرون، همچنان اثربخشی خوبی 

دارند. مهمترین خاصیت واکسن ها هم 

پیشگیری از مرگ است ولی برای ابتلای 

خفیف و بی علامت اثرش کمتر است.

»حمیدرضا جماعتی« دبیر کمیته علمی 

ستاد ملی کرونا در گفت وگو با پژوهشگر 

ایرنا می گوید: همزمان با شیوع امیکرون 

در کشور، با کودکانی در جامعه مواجه هستیم 

که نه واکسن زده اند و نه در سویه های 

قبلی کرونا به این بیماری مبتلا شده اند 

در نتیجه سیستم ایمنی کودکان در برابر 

امیکرون نسبت به بزرگسالان ضعیف تر 

است و به همین علت ممکن است میزان 

درگیری کودکان در سویه جدید بیشتر 

از قبل باشد.

افزایش 3۰ درصدی ابتلای کودکان 

در جهان

وی می افزاید: آمار ایران و جهان نشان 

می دهد ابتلای کودکان به کرونا در 

پیک امیکرون حدود 20 تا 30 درصد 

نسبت به دلتا بیشتر است. هم اکنون 

در ایران حدود 20درصد مبتلایان به 

کرونا در پیک ششم کودکان هستند. 

در برخی کشورها مثل آمریکا تا حدود 

35درصد مبتلایان به کرونا در سویه جدید 

کودکان هستند و این سویه کرونا بر خلاف 

سویه های قبلی علاوه بر افراد بزرگسال 

در نوجوانان و اطفال هم سرایت بالایی 

دارد. البته علاوه بر واکسیناسیون کمتر 

کودکان، خاصیت خود سویه امیکرون 

به این شکل است که ترشح آنزیمی در 

بزرگسالان مانع ورود آن به سلول های 

دستگاه تنفسی می شود و این آنزیم 

بلوکه کننده در کودکان وجود ندارد.

اکنون با اوج گرفن پیک ششم در آخرین 

ماه از دومین سال پاندمی کرونا در ایران و 

همزمان با افزایش ترددها و مسافرت های 

پایان سال و نوروز، جامعه بار دیگر با خیز 

بلند کرونا مواجه شده است. 

 وی می گوید: علت واکسیناسیون کمتر 

کودکان علیه کرونا در ایران این است که 

سویه های قبلی کمتر کودکان را درگیر 

می گیرد و واکسیناسیون کودکان چندان 

ضرورت و توجیه نداشت اما در سویه جدید 

میزان ابتلای کودکان به کرونا بیشتر است 

و باید واکسیناسیون انجام شود.

جماعتی درباره میزان اثربخشی واکسن ها 

در پیشگیری از ابتلا و مرگ کرونا در سویه 

امیکرون می افزاید: آمار اثربخشی واکسن ها 

بر سویه امیکرون هفته های آینده منتشر 

می شود اما به طور کلی آمارهای جهانی 

نشان می دهد، واکسن های موجود در 

افرادی که سه دز واکسن را زده اند حدود 

80 تا 88 درصد از میزان بستری شدن در 

بیمارستان و ابتلای شدید به بیماری و مرگ 

کم می کند. وی ادامه می دهد: نتایج اولیه 

مطالعه ای که در ایران در حال انجام است، 

این موضوع را تایید می کند که تزریق سه 

دز واکسن تا حد زیادی جلوی بستری 

شدن و مرگ و میر را گرفته است. شواهد 

عینی در بیمارستان ها نیز نشان می دهد 

اکثر افرادی که در بخش های مراقبت 

ویژه به علت کرونا بستری هستند یا فوت 

می کنند، یا واکسن نزده اند یا ناقص واکسن 

زده اند، مثلا یک دز واکسن را زده اند و دو 

دز بعدی را نزده اند. این افراد ایمنی کافی 

را در برابر امیکرون ندارند و همین مساله 

باعث می شود که شیوع بیماری و میزان 

بستری بیشتر شود بنابراین اکثر بیمارانی 

که اکنون در بیمارستان بستری شده اند، 

دچار نقص ایمنی و بیماری زمینه ای هستند 

یا سن بالا دارند و واکسن نزده اند یا افراد 

جوانی هستند که حتی یک دز واکسن را 

نزده اند. افراد واکسن زده ای که بستری 

می شوند اغلب افرادی هستند که دز دوم 

یا سوم واکسن را نزده اند.

دبیر کمیته علمی ستاد ملی کرونا می گوید: 

چاقی، بیماری دیابت شدید، فشار خون، 

بیماری های قلبی و عروقی، سرطان و 

شیمی درمانی از جمله عوامل خطری 

هستند که احتمال خطر و ابتلا به نوع 

شدید بیماری را بیشتر می کند و این 

مساله برای کودکان هم صدق می کند.

جماعتی می افزاید: موضوع بسیار مهمی 

که همزمان با  واکسن از ابتلا به امیکرون 

پیشگیری می کند، استفاده از ماسک 

و رعایت فاصله گذاری فیزیکی است. 

مطالعات نشان می دهد رعایت این دو 

اقدام تا حدود 30 درصد جلوی ابتلا به 

امیکرون را می گیرد و اگر بیش از 80 

درصد افراد جامعه ماسک بزنند و البته 

درست ماسک بزنند و ماسک به صورت 

محکم جلوی دهان و بینی را بگیرد، 

میزان مرگ و میر ناشی از امیکرون در 

جامعه حدود 50درصد کم می شود. اقدام 

مهمی که اکنون متاسفانه مورد توجه 

نیست و حدود نیمی از مردم جامعه از 

جمله کودکان پروتکل های بهداشتی 

را رعایت نمی کنند.

رشد انفجاری کرونا و عادی انگاری 

در جامعه

با وجود گسترش ابتلا به امیکرون در جامعه، 

رشد انفجاری ابتلا به کرونا در دنیا، رکورد 

شکنی تعداد مبتلایان و موج گسترده ابتلای 

کودکان، بر خلاف پیک های قبلی کرونا، 

اقدامات محدود کننده،تعطیل شدن اماکن 

عمومی، دورکاری ادارات و خلوت شدن 

معابر در دستور کار قرار نگرفته است، ستاد 

ملی کرونا نیز بعد از مدت ها رایزنی تنها 

تصمیمی که گرفت، تعطیلی مهدهای 

کودک و دورکاری مادران دارای فرزندان 

زیر شش سال بود.

»عباس شیراوژن« سخنگوی ستاد ملی مقابله 

با کرونا در مورد آخرین مصوبات این ستاد 

همزمان با شیب صعودی پیک امیکرون 

در آخرین هفته بهمن ماه می گوید: امروز 

در ستاد ملی کرونا مصوب شد، مهدهای 

کودک در شهرهای قرمز به مدت یک هفته 

تعطیل شود و با توجه به این تعطیلی، 

دستگاه های اجرایی زمینه استفاده از 

دورکاری را برای مادران دارای فرزند زیر 

شش سال به مدت یک هفته فراهم کنند. 

مدت زمان مرخصی افراد مبتلا به سویه 

امیکرون، پنج روز تعیین شد که با گواهی 

 PCR رسمی پزشک یا ارایه تست مثبت

قابل استفاده است. همچنین براساس 

مصوبه کمیته علمی ستاد ملی کرونا، 

امکان واکسیناسیون همه بانوان باردار 

در تمامی سنین فراهم و بلامانع است.

110/1/5

پیک امیکرون به اوج خود نزدیک می شود

کودکان قرباینان جدید کرونا
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  مشاور

  خبر

مرد آرایشگر که با همدستی زنی جوان، 

شوهر برج ساز او را به قتل رسانده بود 

در شعبه یکم دادگاه کیفری استان الرز 

پای میز محاکمه رفتند.

سه سال قبل زن جوانی با مرکز فوریت های 

پزشکی تماس گرفت و برای نجات شوهرش 

درخواست کمک کرد. وقتی تیم پزشکی 

بر بالین مرد جوان حضور یافتند متوجه 

شدند وی به علت خفگی جان باخته است. 

همسر این مرد به امدادگران گفت شوهرم 

در خواب دچار مشکل تنفسی شده است. 

بنابراین با توجه به مشکوک بودن مرگ 

مرد جوان خیلی زود با مأموران انتظامی 

تماس گرفتند و موضوع را به آن ها اطلاع 

دادند. طولی نکشید که تیم جنایی در 

محل حاضر شدند و به دستور بازپرس 

ویژه قتل جسد روانه پزشکی قانونی شد 

تا علت مرگ او توسط کارشناسان تحت 

بررسی قرار گیرد. تحقیقات پلیس ادامه 

داشت تا اینکه کارشناسان پزشکی قانونی 

اعلام کردند فشار به عناصر حیاتی ناحیه 

گردن علت اصلی مرگ بوده است، بنابراین 

با اثبات فرضیه قتل دستور تحقیق از 

همسر مقتول و بررسی مکالمات تلفنی 

وی صادر شد.

وقتی زن 41 ساله تحت بازجویی قرار 

گرفت پس از چند روز لب به اعتراف گشود 

و گفت: چند سال قبل با مسعود آشنا 

شدم و ازدواج کردیم. اوایل،زندگی خوبی 

داشتیم اما شوهرم که در کار ساخت وساز 

و برج سازی بود، کم کم آنقدر سرگرم کار و 

پول درآوردن شد که من را فراموش کرده 

بود، از طرفی اخلاق و رفتارش نیز تغییر 

کرده و دیگر هیچ توجهی به من نداشت 

و من از تنهایی و مشکلات زندگی خسته 

شده بودم اما در همان زمان با مرد جوانی 

به نام منصور آشنا شدم و بعد از مدتی به 

هم علاقه مند شدیم. به همین خاطر 

تصمیم گرفتم از شوهرم جدا شوم اما او 

حاضر به جدایی و طلاق من نبود. وقتی 

موضوع را به منصور گفتم عصبانی شد و 

گفت برای اینکه با تو ازدواج کنم حاضرم 

شوهرت را به هر طریقی از سر راه بردارم.

بعد از اینکه تصمیم گرفتیم مسعود را 

به قتل برسانیم شب حادثه با خوراندن 

داروی خواب آور زودتر از همیشه خوابید. 

من هم درب خانه را باز گذاشتم تا منصور 

وارد شود و از او خواستم نقشه قتل را اجرا 

کند. او نیمه شب به خانه ما آمد و در خواب 

شوهرم را خفه کرد و بعد از رفتنش من 

با اورژانس تماس گرفتم و درخواست 

کمک کردم.

به دنبال ادعای این زن، متهم به قتل 

دستگیر شد. مرد 39ساله ای که صاحب 

یک آرایشگاه بود و پس از دستگیری به 

قتل اعتراف کرد. این پرونده با صدور 

کیفرخواست از سوی نماینده دادستان 

به شعبه یکم دادگاه کیفری استان الرز 

منتقل شد و هر دو متهم پای میز محاکمه 

ایستادند.

در ابتدای جلسه رسیدگی به این پرونده، 

پدر و مادر مقتول در جایگاه ایستادند و با 

طرح شکایت، خواستار قصاص عاملان 

قتل فرزند خود شدند.

به دنبال طرح شکایت والدین مقتول، متهم 

ردیف اول این پرونده پشت میز محاکمه 

ایستاد و درحالی که اتهامش را قبول 

داشت، گفت: من فریب حرف های این 

زن را خوردم و به دنبال عشق کاذبی که به 

او داشتم، دست به این جنایت زدم. من 

خودم را مقصر می دانم و الان به شدت از 

این ماجرایی که رخ داده است، پشیمانم.

او در شرح واقعه به قضات دادگاه گفت: 

وقتی در فضای مجازی با این زن آشنا 

سرانجام  چه  که  نمی دانستم  شدم، 

شومی در انتظارم است. قبول دارم که 

کارم اشتباه بوده است. وقتی این زن 

برایم درددل می کرد و از شوهرش بد 

می گفت، حرف هایش را باور کردم و با 

خودم گفتم باید او را از دست شوهرش 

نجات دهم. آنقدر دلباخته او شده بودم 

که عقلم کار نمی کرد. او درحالی که از 

اولیای دم طلب بخشش داشت خودش 

را مستحق اعدام دانست.

با پایان اظهارات متهم، همسر مقتول که 

به اتهام معاونت در قتل پای میز محاکمه 

ایستاده بود درحالی که سرش را پایین 

انداخته بود، گفت: من از پدرومادر همسرم 

خجالت می کشم و شرمنده آن ها هستم. 

من 12سال با این مرحوم زندگی کردم اما 

به خاطر اخلاق و رفتارش همیشه در عذاب 

بودم. او حتی مانع فرزند دار شدن مان 

بود؛ این ماجراها آنقدر هر روز تکرار شد 

تا اینکه در فضای مجازی با کسی آشنا 

شدم که انگار او حرف های مرا می فهمید 

و از حرف زدن با او آرامش می گرفتم.

من اشتباه کردم باید هرطور بود شوهرم 

را وادار می کردم مرا طلاق بدهد نه اینکه 

نقشه قتل او را بکشم.

پس از پایان اظهارات متهمان و ختم 

جلسه رسیدگی، قضات برای صدور رأی 

وارد شور شدند.

حوادث

چه کسانی قصاص نمی شوند؟؟!!
محمدمیکاییل-مشاورحقوقی

قصاص مجازاتی است شخصی، که برای مرتکب جنایت علیه دیگران 

وضع می شود. اکثر افراد قصاص را همان اعدام می دانند در حالی 

که قصاص به دو گونه است. قصاص نفس )در قالب عرفی "اعدام" 

( و این کیفر زمانی اتفاق می افتد که شخصی در جنایتی عمدی 

منجر به مرگ کسی شود و اگر کسی به صورت غیر عمدی یا در 

دفاع مشروع از خودش باعث مرگ دیگری شود قصاص منتفی 

است."قصاص عضو" هم مربوط به زمانی است که یکی از اعضای 

شخص بر اثر جنایتی عمدی آسیب ببيند.

از نظر حقوقی و فقهی قصاص به عنوان  یکی از مجازات های است 

که قانونگذار در تقسیم بندی های به عمل آمده از انواع مجازات، 

قانون اسلامی در ماده 14 و 1۶ به آن اشاره کرده است. 

در واقع مجازاتی که جانی به آن محکوم می شود باید با جنایت تناسب 

داشته باشد، که این جنایت می تواند منجر به قتل شود یا موجب 

جراحت در فرد مجنی علیه گردد. اما همیشه قصاص در حق جانی 

اجرا نمی شود. به دلیل اینکه مواردی در قانون پیش بینی شده که 

بنابر شرایط خاص قصاص ساقط می شود.

موارد عدم اجرای قصاص مربوط به حالتی است که قانون گذار به 

علت وجود برخی از ویژگی ها در قاتل یا مقتول مرتکب قتل عمد را 

مستوجب قصاص نداند. 

بنابراین شرایطی که باعث ساقط شدن قصاص می شود به شرح 

زیر می باشد :

الف: قاتل پدر یا جد پدری مقتول باشد.

ب: قاتل دیوانه یا نابالغ باشد.

ج: مقتول دیوانه باشد.

د:  هر گاه کسی در حال خواب یا بیهوشی شخصی را بکشد.

ه:  قاتل مست باشد و مسلوب الاختیار باشد.

و: قاتل مسلمان و مقتول غیرمسلمان باشد.

مرگ کودک 4ساله مقابل چشمان خانواده

فرمانده انتظامی شهرستان جغتای از حادثه رانندگی در محور 

جغتای – جاجرم خر داد که 2 کشته و 3 مصدوم برجای گذاشت.

سرهنگ  علی مرادی علی آبادی اظهار داشت: شب گذشته یک 

دستگاه خودروی سواری پراید که اعضای 2 خانواده سرنشین آن بودند 

در محور جغتای-جاجرم از مسیرحرکت خود منحرف و واژگون شد.

فرمانده انتظامی جغتای با ابراز تاسف ازوقوع واقعه گفت: متاسفانه 

کودک 4 ساله ای بر اثر شدت صدمات وارده در برابر چشمان خانواده 

اش جان خود را از دست داد و اکیپ های امدادی 4مصدوم را نیز 

به مرکز درمانی سبزوار انتقال دادند.

وی خاطر نشان کرد: یکی از مصدومان که جوان 29 ساله ای بود 

با وجود تلاش پزشکان جان خود را از دست داد و 3 مصدوم دیگر 

در مراقبت های ویژه پزشکی قرار دارند.

سرهنگ مرادی خاطر نشان کرد: در بررسی های اولیه کارشناس 

تصادفات پلیس راه ، سرعت زیاد و بی احتیاطی راننده علت حادثه 

اعلام شده و بررسی های بعدی پلیسی ادامه دارد.

مخاطبین عزیز از این پس می توانید سوالات 
و مسایل حقوقی خود را با مشاور حقوقی ما 

در میان بگذارید.
مشاور حقوقی موسسه مطبوعاتی رسانه 

گستر نخست :

دکتر امین قاسمی فر 
کارشناس حقوقی برنامه های رادیو و تلویزیون خراسان رضوی 

۰۹1552۰658۰

اهالی دهستان زردلان واقع در 

شهرستان هلیلان ایلام مشغول 

انجام کارهای روزمره خود بودند 

که ناگهان صدای شلیک چند 

گلوله آرامش روستا را برآشفت.

اهالی که تاکنون چنین حادثه ای 

را تجربه نکرده بودند، سراسیمه به 

سمت محل شلیک گلوله ها رفتند 

و از سویی با مرکز فوریت های 

پلیسی 110 تماس گرفتند.

دقایقی بعد اولین گروه از ماموران 

پلیس در محل حادثه حاضر و 

با صحنه ای تکان دهنده روبه رو 

شدند. اجساد غرق در خون زنی 

جوان و مردی میانسال روی زمین 

افتاده بود.اطرافیان توضیح دادند 

این دو عروس و پدرشوهر بودند.

در ادامه تحقیقات کارآگاهان 

با  و  شدند  عمل  وارد  جنایی 

دادند  انجام  که  بررسی هایی 

فهمیدند این قتل در واقع یک 

جنایت خانوادگی است. بررسی ها 

حکایت داشت مرد 52 ساله از 

مدتی قبل با عروس 22 ساله 

خود اختلاف داشت. شدت این 

اختلافات روزبه روز بیشتر می شد 

تا اینکه مرد میانسال در اقدامی 

جنون آمیز دست به اسلحه پران 

خود برد و با آن عروسش را هدف 

گلوله قرار داد.

این مرد خشمگین بعد از کشن 

زن جوان گلوله ای نیز به خودش 

شلیک کرد و به زندگی اش پایان 

داد. زاویه شلیک به مرد میانسال 

و همچنین نحوه قرارگرفن سلاح 

در دست او فرضیه خودکشی بعد 

از ارتکاب قتل را تلیید کرد و جای 

تردیدی باقی نگذاشت که فرد 

دیگری در این حادثه خونین 

دخیل نبوده است. با این حال 

اجساد برای بررسی های بیشتر 

به پزشکی قانونی انتقال یافت 

و پرونده ای در این خصوص در 

اختیار مرجع قضایی قرار گرفت 

تا تحقیقات کامل و نتیجه پرونده 

مشخص شود.

یک پسر 19 ساله مشهدی به بهانه 

انتشار تصاویر خصوصی زن جوان توسط 

برادر زن به قتل رسید.

برادر زنی که تصاویر خصوصی اش در 

اینترنت منتشر شده و باعث شده بود 

شوهرش او را طلاق دهد برای انتقام 

گیری پسری را که فکر می کرد عامل 

انتشار این تصاویر است به باغی در طرقبه 

کشاند و به طرز فجیعی به قتل رساند. 

آن ها که دسیسه شومی را طراحی کرده 

بودند ناگهان بر سر این جوان ریختند 

و او را با کمربند به شدت کتک زدند و 

سپس با آتش سیگار شکنجه کردند.

در حالی که دو جوان، همدست دیگری 

هم داشتند پیکر نیمه جان پسر 19 ساله 

را به مشهد بازگرداندند و مقابل منزلش 

رها کردند. خانواده این جوان با مشاهده 

وضعیت وخیم وی، بلافاصله او را به 

بیمارستان حضرت صاحب الزمان)عج( 

انتقال دادند، ولی او بر اثر عوارض ناشی 

از شکنجه ها جان سپرد.

روز پنج شنبه گذشته با گزارش مرگ 

این جوان 19 ساله به قاضی ویژه قتل 

عمد مشهد، دستورات محرمانه ای برای 

شناسایی عاملان این جنایت هولناک 

صادر شد. کارآگاهان که ماموریت پیگیری 

این پرونده جنایی را به عهده گرفته 

بودند، با انجام یک سری فعالیت های 

اطلاعاتی، موفق شدند عاملان این 

را طی چند ساعت  قتل وحشتناک 

شناسایی و دستگیر کنند.

بررسی های اولیه درباره این قتل هولناک 

بیانگر آن بود که به دنبال ارسال برخی 

تصاویر خصوصی یک زن جوان از طریق 

شبکه های فضای مجازی برای بستگان و 

اقوام همسر وی، زندگی این زن متلاشی 

شد و همسرش او را طلاق داد. در پی 

وقوع این ماجرای تاسف بار، برادر زن 

جوان که به پسر 19ساله )مقتول( به 

دلیل انتشار تصاویر خصوصی خواهرش، 

مشکوک شده بود، با همدستی یکی از 

دوستانش، وی را به باغی در شاندیز 

بردند و به شدت شکنجه کردند.

تحقیقات بیشتر در این باره با دستورات 

ویژه قاضی محمود عارفی راد، همچنان 

ادامه دارد.

 قتل عروس 22 ساله 
به دست پدر شوهر 

 قتل پسرجوان به بهانه
 انتشار تصاویر یک زن 

پشیمانی از دسیسه قتل شوهر برج ساز
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قائم مقام موسسه اعتباری ملل:
نرخ کارمزد خدمات بانکی منطقی نیست

تکتمصابریمقدمتهرانی

قائــم مقــام موسســه اعتبــاری ملــل بــا بیــان این کــه عــدم تغییر 

ده ســاله نــرخ کارمــزد خدمــات ، بانــک هــا را بــا مشــکل مواجــه 

کــرده اســت گفــت: لازم اســت نــرخ کارمــزد خدمــات بانکــی بــر 

اســاس تــورم موجــود منطقــی شــود.

ــفانه در  ــت: متاس ــاره اظهارداش ــن ب ــی در ای ــا مروج محمدرض

شرایــط تورمــی کــه قیمت همــه چیــز در کشــور بیــش از چندین 

ــال 89  ــی از س ــات بانک ــزد خدم ــرخ کارم ــت ن ــده اس ــر ش براب

تاکنــون بــدون تغییــر باقــی مانــده وعمــلا بانــک هــا از خدماتی 

که بــه مشــتریان ارائــه مــی دهنــد هیــچ گونــه درآمــدی ندارند .

ــول  ــرخ تمــام شــده پ ــا ن ــن مســاله ســبب شــده ت ــزود: ای وی اف

ــهیلات  ــده تس ــر عه ــا ب ــه ه ــران هزین ــد و ج ــدا کن ــش پی افزای

ــد. ــدگان بیافت گیرن

قائم مقــام موسســه اعتباری ملــل تصریح کــرد: در حــال حاضر 

ــا  ــدی ب ــاظ درآم ــه لح ــاری ب ــات اعتب ــا و موسس ــک ه ــثر بان اک

مشــکل مواجــه هســتند و بارهــا در ایــن زمینــه از طریــق کانــون 

بانک هــای خصوصــی و دولتــی نامه نــگاری هــای لازم بــا بانک 

مرکــزی انجــام شــده و بــه نظر میرســد بــا توجه بــه شرایــط فعلی 

بایــد در ایــن بــاره بازنگری صــورت گیــرد و نــرخ کارمــزد خدمات 

بانکــی بــر اســاس تــورم  موجــود منطقی شــود.

مروجی خاطــر نشــان کــرد: در صورتی که ایــن تغییــرات اعمال 

شــود ، شرایــط پرداخــت تســهیلات بــا رقــم 2 تــا 3 درصــد بالاتر 

از نــرخ ســپرده امکانپذیــر خواهــد بود.

عضو اصلی هیات مدیره موسسه اعتباری ملل با اشاره به افزایش میزان 

تقاضا جهت دریافت تسهیلات اظهار داشت: در شرایط تورمی کشور 

میزان تقاضا برای دریافت تسهیلات بسیاربالاست و از طرفی هم 

سپرده گذاران انتظار دارند تا سقف بیست 20 درصد سود دریافت 

کنند از این رو این امکان وجود ندارد تا بانک ها بتوانند تسهیلات را 

با همین نرخ پرداخت کند.

مروجــی در خصوص سیاســت های موسســه اعتبــاری ملل طی 

یکســال گذشــته در حمایت از تولید گفت:در ســال جــاری رقم 

قابــل توجهــی بــه در حمایــت از واحــد هــای تولیــدی در قالــب 

تســهیلات پرداخت شــده اســت و همچنین در بخش تسهیلات 

ــهیلات  ــده تس ــن ش ــه تعیی ــتر از بودج ــد بیش ــکن ۶ درص مس

ــر از  ــا در 9 ماهــه امســال بیــش از 5 هــزار نف ــم و تنه اعطاکردی

تســهیلات ودیعــه مســکن برخــوردار شــدند.

وی گفــت: ایــن موسســه تاکنــون هیــچ تصرفــی بابــت طلــب از 

واحد تولیــدی نداشــته وحتی ســعی مان بــر این اســت ضمانت 

ــرار  ــه ق ــر ازوثیق ــه روش هــای دیگــر بغی ــی ب تســهیلات پرداخت

گرفــن خــود مجموعــه و یــا کارگاه تولیــدی باشــد.

قائــم مقــام موسســه اعتبــاری ملــل در ادامــه ، نامه مقــام معظم 

رهــری در خصــوص تکالیفــی کــه در کمیســیون تلفیــق بــرای 

بودجــه ســال آینــده بــرای بانــک هــا دیــده شــده بــود را بســیار 

مدبرانــه دانســت و گفــت: تکالیــف مالایطــاق عــلاوه بــر فشــار 

مضاعف بر سیســتم بانکی رشــد تورم و رشــد بی رویــه نقدینگی 

را در پــی دارد.

رییس کانون کارآفرینان خراسان رضوی 

در خصوص ارز 4200 تومانی گفت: در 

روز 20 فروردین اسحاق جهانگیری معاون 

اول رییس جمهور سابق ارز 4200 تومانی 

را اعلام کرد من در 21 فروردین یادداشتی 

نوشتم که این ارز اقتصاد کشور را نابود خواهد 

کرد و در جلسه ی کمیسیون تجارت اتاق 

بازرگانی که بصورت همایش برگزار شد آنجا 

دلایل این حرف خودم را توضیح دادم.  از 

آن زمان تا حالا من حداقل 50 مصاحبه 

و 50 مقاله و یادداشت در مخالفت با ارز 

4200 تومانی و رانت ها و فساد هایی که 

ایجاد می کند ، داشته ام.

اما در امروز با حذف ارز 4200 تومانی 

مخالف هستم، چراکه فضای روانی تورمی که 

این حذف ایجاد میکند در شروع 30درصد 

خواهد بود.

به گزارش صبح مشهد، محمد حسین روشنک 

در گفتگو با خرنگار ما اظهارداشت: در کشور 

ما نیز وقتی تورم ایجاد شود دیگر به عقب 

باز نمی گردد . امروزه ما جنگ مستقیم با 

امریکا هستیم این جنگ بصورت فضای 

مجازی ، سایری ، جوسازی و اقتصادی 

است. اگر دولت میخواهد این مساله را حل 

کند ، ما راه حل آن را قبلا ارایه کرده ایم.

رییس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی 

خراسان رضوی تصریح کرد: در حال حاضر 

نباید ارز 4200 تومانی حذف شود ،بلکه 

باید با مناقصه و مزایده مجوز ارز ترجیحی 

به هر شخصی که بهترین پیشنهاد را ارایه 

دهد و درقالب آن پیشنهاد کالاهایی که 

دولت تعیین می کند را با ارز یارانه ای وارد 

و تحت کنترل و نظارت دولت توزیع کنند .

وی با بیان اینکه اگرچه بخش خصوصی 

بدنبال حذف ارز یارانه ای و قیمت های 

مختلف برای ارز بوده و معتقد هستند 

که ارز باید تک نرخی شود ،اما تا زمانی 

که تحریم های ناجوانمردانه ادامه دارد و 

چانه زنی برجام در وین به نتیجه مطلوب 

ایران اسلامی نرسیده است ، نباید دستکاری 

در اقتصاد داخلی به ویژه اقداماتی که 

باعث تورم بیشتر و کوچک تر شدن سفره 

مردم می شود صورت گیرد .

روشنک اضافه کرد ،بجای اینکه برای ورود 

کالا های مورد نیاز مردم از طریق قانونی این 

همه سخت گیری شود، باید برای قاچاق 

کالای تولیدی با ارز یارانه ای از کشور 

سخت گیری جدی داشته باشیم.

ما باید به سمت اقتصاد آزاد و رقابتی و نرخ 

واقعی منابع انرژی برویم تا زمانیکه به این 

سمت نرویم رانت و فساد در این کشور پابرجا 

خواهد بود. روشنک گفت: حجم زیادی از 

منابع انرژی ما در حال حاضر به طور رسمی 

و غیررسمی قاچاق می شود. همچنین باید 

بعد از توقف تحریم ها طوری برنامه ریزی 

کنیم که به سمت آزادسازی نرخ حامل های 

انرژی پیش برویم. وی بیان کرد: کشور باید 

با حداکثر 20 درصد حق مدیریت توسط 

دولت ها اداره شود ، در صورتی متاسفانه 

امروزه کشور با 80 درصد حق مدیریت 

اداره می شود ، درحالی که باید برعکس 

80 درصد بودجه برای عمرانی ، آبادانی و 

سرمایه گذاری اختصاص یابد و هزینه های 

جاری و مدیریتی فقط 20 درصد باشد.

روشنک با اشاره به اینکه بحث حذف ارز 

4200 تومانی بحث امنیت کشور است 

گفت: ما در حال حاضر در چند جبهه 

درحال جنگ هستیم اگر بخواهیم با این 

کار مشکلات داخلی به وجود بیاوریم این 

به مصلحت کشور نیست.

رییس کانون کارآفرینان خراسان رضوی 

گفت: به نظر بنده ایت ا... رییسی اشتباه 

کردند و آن اشتباه این بود که از یک طرف 

هماهنگی اقتصادی دولت را به معاون اول 

خود واگذار کرد و از طرفی دیگر معاونت 

اقتصادی دولت را به محسن رضایی محول 

نمودند لذا آن فرماندهی واحد اتفاق حادث 

نشد و ناهماهنگی ها بیش از پیش شده 

است .

رییس کمیسیون تجارت بخش خصوصی 

استان با اشاره به این نکته که حوزه ی اقتصاد 

دولت اقای رییسی بدون فرمانده واحد و 

ضعیف است گفت: شما به سخنرانی های 

وزیر اقتصاد در قبل از منسوب شدن به عنوان 

وزیر و عملکرد امروزه ایشان دقت کنید، 

مشخص میشود که توان اقتصادی در حد 

دولت دکتر رییسی در عملکرد ایشان وجود 

ندارد. بطور کلی من وضعیت اقتصادی 

این دولت را به سه علت موفق نمی بینم: 

نداشن فرماندهی واحد و قدرتمند اقتصادی، 

برنامه ریزی و مدیریت اقتصاد مقاومتی.

رییس کانون کارآفرینان خراسان رضوی 

اظهارداشت: من مقاله ای را منتشر کردم 

و در آن نوشتم که دولت و مجلس برای 

رفع بیکاری در شرایط تحریم در اقتصاد 

دستکاری نکند، هر اقدامی که نارضایتی 

در مردم ایجاد می کند را انجام ندهند. 

امروزه مجلس قانونی را تصویب می کند 

به عنوان دریافت مالیات از خانه های 

خالی، این قانون شاید در ابتدا و کوتاه 

مدت اثر بسیار کمی داشته باشد اما در 

بعد از آن اثری ندارد و مشکلات فراوانی 

را نیز ایجاد می کند.

روشنک گفت: یکی از آن مشکلاتی که 

ایجاد می شود این است که ساخت مسکن 

توسط صاحبان سرمایه صورت نمی گیرد. 

دومین مشکل این است که سرمایه از کشور 

خارج می شود. ضمن اینکه این قانون نه 

قابل اجرا هست و اگر هم اجرا بشود مالیات 

ان عدد بالایی نیست.

رییس کانون کارآفرینان خراسان رضوی مطرح کرد

مجوز ارز 42٠٠ تومانی به مناقصه گذاشته شود

رییس سازمان بازرسی کل کشور از احراز تخلفاتی علیه اعضای 

هیات مدیره سابق بورس نیز خر داد و گفت: این تخلفات جهت 

رسیدگی به مراجع ذی صلاح ارجاع شده است.

در پی تاکیدات و دستورات رییس قوه قضاییه مبنی بر ضرورت 

اهتمام و تمرکز سازمان بازرسی جهت پیگیری تخلفات و جرائم 

احتمالی رخ داده در بورس که موجبات متضرر شدن تعداد 

قابل توجهی از سرمایه گذاران را فراهم آورده، خداییان رییس 

سازمان بازرسی کل کشور از شش اقدام قضایی علیه مسببین 

وضع موجود بورس خر داد و تاکید کرد که ورود جدی عدلیه 

به این موضوع ادامه خواهد داشت.

خداییان در همین زمینه با اشاره به هشدارهایی که از مدت ها 

پیش توسط سازمان بازرسی کل کشور به یکی از مسوولان سابق 

وزارت اقتصاد درباره انتصاب دو عضو شورای عالی بورس داده 

شده بود، گفت: این افراد با توجه به اصل عدم تعارض منافع، 

نباید در شورای عالی بورس بکارگیری می شدند، اما بدون 

توجه به این موضوع انتصاب شدند. تذکرات دیگری نیز به آن 

مسوول داده شده بود، اما به آن ها عمل نشد در حالیکه اگر 

جدی گرفته می شدند، وضعیت بورس بهبود می یافت. همین 

موضوعات سبب تشکیل پرونده کیفری برای فرد مسوول در 

وزارت اقتصاد شد و با رسیدگی دادگاه کارکنان دولت وی 

محکوم شد که البته این حکم بدوی است.

شهردار مشهد گفت: شهرداری آمادگی 

دارد در 100 مکان این کلانشهر، بستر 

عرضه مستقیم کالا و مایحتاج مردم ویژه 

عید نوروز و ماه رمضان را فراهم کند.

سید عبدا... ارجائی در جلسه علنی 

شورای اسلامی شهر مشهد افزود: به منظور 

عرضه مستقیم کالا، با امام جمعه مشهد، 

تولیت آستان قدس رضوی و استاندار 

خراسان رضوی مذاکراتی صورت گرفته 

و مقرر شد فرماندار مشهد به نمایندگی 

از استانداری و معاون خدمات شهری 

نیز از طرف شهرداری این موضوع را 

پیگیری کنند.

وی خاطرنشان کرد: به میزانی که دولت 

بتواند کالای اساسی تولید و توزیع کند، 

زمینه عرضه مستقیم را فراهم می کنیم 

تا مردم دغدغه دریافت مایحتاج اولیه را 

نداشته باشند.

رییس سازمان میادین و تره بار شهرداری 

مشهد نیز در این نشست گفت: در نوروز 

پیش رو 13 جایگاه موقت در سطح شهر 

برای عرضه میوه و تره بار، اقلام ضروری و 

با قیمت تعاونی و مناسب در شهر مشهد 

ایجاد می شود. 

مسعود رضوی افزود: در 30 فروشگاه ارزاق 

عمومی نیز 70 کالای اساسی و پرمصرف 

مردم با قیمت عمده عرضه می شود و هفت 

قلم کالای پرمصرف نیز با قیمت میدان بار 

در 14 بازار میوه و تره بار عرضه خواهد شد.

وی ادامه داد: در کمپ غدیر نیز پنج غرفه 

نانوایی و ارزاق عمومی برای زائران با عرضه 

کالا به قیمت 10 درصد کمتر از نرخ مصرف 

کننده  و دو غرفه نیز در ورودی های شهر 

از سمت قوچان و نیشابور از 25 اسفند 

فعال می شوند.

وی گفت: برای عرضه و فروش مستقیم 

کالا نیز بارها از تولیدکنندگان دعوت 

شده تا برای عرضه کالای خود در مراکز 

و فروشگاه های شهرداری مکان رایگان 

در اختیارشان گذاشته شود. 

رضوی بیان کرد: همچنین برای عرضه 

کشتارگاه ها،  توسط  گوشت  مستقیم 

مکان های مناسبی در اختیار داریم که 

در صورت وجود تقاضا برای اجاره با دریافت 

یک و نیم درصد از میزان فروش در اختیار 

تولیدکنندگان قرار می دهیم.

رییس سازمان بازرسی کل کشور خبر داد

 شش اقدام قضایی 
علیه مسببین نزول بورس

 شهرداری مشهد 100 مکان 
برای عرضه مستقیم کالا فراهم می کند

  بانک


